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Eile pärastlõunal oli Vil-
jandimaal 43 keskpinge 
riket ehk kohta, kus ala-
jaam on tumm või puu 
liinidele kukkunud ja 
need lõhkunud.

Tormimurdude tõttu jäi voolu-
ta 11 700 klienti ja Elektrilevi 
kommunikatsioonispetsialisti  
Kaarel Kutti hinnangul oli rik-
keid tervel Viljandimaal. 

«Suuremad rikked on Mõi-
saküla alajaama piirkonda jää-
vatel tarbijatel,» lausus ta. Ka 
Karksi-Nuia piirkonna ala-
jaam jäi vooluta.

Kutti tähendas, et need 
kaks suure piirkonna alajaama 
varustavad paljusid inimesi, 

mistap tehakse seal parandus-
tööd esimesel võimalusel.

Karksi vallavanem Arvo 
Maling märkis, et kui elektrit 
pole, siis kooliga arvestada ei 
saa. Seepärast ei lastud lapsi 
eilegi kooli tulla, sest maja oli 
pime ja süüa pakkuda ei saa-
nud. Seevastu lasteaed ja hool-
dekodu olid riketeks kohanda-
tud: generaator käis, valgust ja 
sooja oli ning süüa sai. 

«Nendes kahes põhilises 
kohas püüame ikka elutähtsad 
organid töös hoida,» sõnas Ma-
ling ning lisas, et vajaduse kor-
ral ollakse samamoodi valmis 
ka siis, kui elektrikatkestus 
peaks mitmele päevale venima.

Elektrilevi juhtimiskesku-
se juhataja Taivo Tõnne sõnul 
kõrvaldab üle Eesti rikkeid 140 
brigaadi, kuid märg maa ja tuul 
teevad tööd raskemaks. 

«Tegemist oli kindlasti 

suurtormiga, mille tegelik kah-
ju võrgule ja täielik ülevaade 
vooluta majapidamiste seisust 
vajavad hindamiseks veel ae-
ga,» ütles Tõnne.

Viljandimaal kõrvaldas ei-
le rikkeid 16 meeskonda ja töö 
käib Kutti sõnul ööpäev läbi. 
Öösiti tehakse pigem etteval-
mistustöid, sest elektrikuid pi-
medas metsa saata on ohtlik.

Eile pärastlõunaks oli maa-
konnas kõrvaldatud 12 riket, 
mis tähendas, et elekter oli 
taastatud 1073 majapidamises. 

Usinast tööst hoolimata tä-
hendas Kutti, et prognoosi vaa-
dates see midagi väga head ei 
luba. «Viljandimaal võib kõige 
viimaste rikete kõrvaldamisega 
minna isegi kuni nädal. Suure-
mad ehk keskpingeliinide rik-
ked, mille taga on rohkem klien-
te, loodame likvideerida hilje-
malt reedese päeva jooksul.»
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Asutanud C. R. Jakobson 1878

Poliitikas tegutsejad peaksid korrekt-
selt käituma ka siis, kui nad äri ajavad. 
Neil pole kohane JOKK-i piiril kõõluda.

Sakala juhtkiri

”

ILM

10°
Täna on pilves selgimiste-
ga ilm, mitmel pool sajab 
hoovihma. Puhub edela- 
ja läänetuul kiirusega 
5—12 meetrit sekundis. 
Sooja on 8—10 kraadi. 
Päike tõuseb Viljandis 
kell 7.29 ja loojub kell 
16.33.

VILJANDIS
Õhtul näeb kolme 
filmi
Männimäe salongkinos li-
nastub täna kell 18 «La-
hendamata juhtum: naine 
puuris» ja kell 20 «Ker-
tu». Sakala keskus pakub 
kell 19 vaadata filmi 
«Lootus tärkab».

Ugalas alustab
uus sari

Ugala teatri kohvikus 
alustab täna kell 19 hoo-
aega uus sündmuste sari 
«Teatraarium». Kavas on 
Carl-Henning Wijkmarki 
näidendi «Moodne surm» 
lugemine. Esitavad Carita 
Vaikjärv, Tanel Ingi ja Ja-
nek Vadi.

Näitus uuest ja 
vanast

Uku keskuse teisel korru-
sel saab vaadata fotonäi-
tust «Vana foto jälgedes», 
kus ammustel aegadel 
tehtud fotode kõrval on 
Enn Loidi uued pildid, 
millel on kujutatud sama 
paik tänapäeval.

EESTIS
Muinsuskaitse 
peab aastapäeva
Tallinna lauluväljaku 
ruumes algab täna kell 
9.30 muinsuskaitseameti 
20. aastapäevale pühen-
datud konverents.

Elektririkete kõrvaldamine 
võib võtta kuni nädala

Ma ei usu, et puhtalt piirileppest 
võiks sündida mingi olemuslik 
muutus. 

URMAS PAET, välisminister

LK 8

” Minul tekkis retooriline küsimus: miks 
eestlane ometi vastu ei hakka, kui tema 
peal tammutakse?

ARTUR TALVIK, filmimees

LK 6

”

VOOLUKATKESTUS

Viiratsi vallas Verilaske küla lähedal murdus eile hommikul oks elekt-
riliinile, mis katkes ning süütas maapinnal taimestiku.

Viljandis Pärna ja Tamme tänava ristmikul murdus vana tamm ja tõmbas endaga kaasa elektriliini. Langenud puu kõrvaldati üsna ruttu, kuid elektriposti ja -liinidega läks rohkem aega. 
Esiplaanil olev maja vooluta ei jäänud, sest elekter tuleb sinna maakaablit pidi. 2 × ELMO RIIG



PRÄÄNIK

Viljandi Phosphorus Trio pää-
ses noortebändide võistlusel 
poolfinaali.
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Kui teatud elukutsete esindaja-
te, näiteks arstide või õpetajate 

puhul ollakse harjunud eeldama, et 
nad käituvad tööd tehes eetiliselt, 
siis mõne teise väärika ameti pida-
jale tehakse selles osas justkui jä-
releandmisi. Näiteks ettevõtjate 
puhul ei räägita sageli eetilisusest, 
vaid sellest, kas nende tegu on 
JOKK või mitte, ehkki mõiste 
«ärieetika» pole ka siin mail kau-
geltki tundmatu.

Mis puudutab tänase Sakala kol-
mandalt leheküljelt leitavat lugu 
tudengiklubist, siis seal on osali-
sed eri seisukohal, kas kõik ikka 
on juriidiliselt korrektne. Igal ju-
hul väärib see teema täiendavat 
uurimist.

Ent isegi kui asi on JOKK, pole 
see kindlasti OK. Ja seda mitte üks-
nes seepärast, et kõnealuse klubi 
kinniseks kuulutamisega püütakse 
mööda laveerida erinevate lubade 
hankimise vajadusest.

Iga tegus inimene täidab oma 
elus mitut rolli, kuid vähemalt 

osa neist saadavad teda igas olu-
korras. Üks selliseid on poliitiku 
roll. Poliitikas tegutsejad peaksid 
korrektselt käituma ka siis, kui nad 
äri ajavad. Neil pole kohane
JOKK-i piiril kõõluda.

Tudengiklubi eestvedaja, meele-
lahutusärimees Juhan Nöps pole 
ainult Viljandi linnavolikogu liige, 
vaid ka noortevolikogu esimees. 
Seega peab temalt nõudma, et ta 
näitaks, et Viljandis arendatakse 
ettevõtlust moraalselt.

Tudengiklubi kui selline on lin-
nas väga teretulnud. Ent seda alles 
siis, kui paberid on sisulises mõttes 
korda aetud. Senikaua on see jurii-
diliselt anomaalne nähtus, mis ei 
tee see au ei ettevõtjale ega linna-
le.

Poliitikas 
tegutse-
jad peak-
sid kor-
rektselt 
käituma 
ka siis, kui 
nad äri 
ajavad. 
Neil pole 
kohane 
JOKK-i pii-
ril kõõ-
luda.

Mõni päev tagasi kru-
vis kusagil Ameerika 

läänerannikul üks tsüklon 
ennast keskmisest kurje-
maks ja tiirutas Euroopas-
se välja. Inglismaal suutis 
St. Jude’iks nimetatud 
torm päris korralikult pa-
handust korda saata ja nii 
mõnegi eluküünla kustutada.

Meile jõudis juba raugev tuul, mis liikus 20–30 meetrit se-
kundis. Aga eks ta kohises muidugi ja murdis pisut puidki. 
Siiski on hämmastav, millise kaose ta oma viimaste sabali-
putustega tekitada suutis.

Mu vanaisa oleks selle peale pliidi alla paar halgu juur-
de visanud ja naljalugude saatel kartuleid praadinud. Meie 
aga enam ilma elektri ja internetita elada ei oska. Olime 
kõik meeleheitel justkui dodod, kes äsja viimasest arbuusist 
ilma jäänud. Isegi klõpsutasin lambilülitit nagu lahingu olu-
korras morsedispetšer.

Eks ta ole muidugi arusaadav. Ilma vooluta ei tööta mo-
biilid, ei tule kraanist vett ja ei saa poest leibagi osta. Oleme 
end iseenda tehnilistest saavutustest nii tugevalt sõltuma 
pannud, et kõhe hakkab. Teeks kuidagi sooja, aga et nett on 
maas, ei hakka selle kohta nõuandeid jagav mobiiliraken-
dus tööle.

JUHTKIRI

ARVAMUS
Peatoimetaja HANS VÄRE, arvamustoimetaja KARL-EDUARD SALUMÄE

MONIKA, KATIA, BERIT, Patrick 
– nii nad üksteise järel tulid ja 
jätsid inimesi mitmeks päe-
vaks elektrita. Viimasel ajal 
olid tormid Eestit säästnud, 
kuid eile saabus taas maruline 
tuul.

Kuidas oleme sellisteks 
oludeks valmistunud?

ÜKSKÕIK, KUI KIIRESTI ei pin-
gutaks rikkebrigaadid tormi-
kahju likvideerides, on see ik-
kagi tegelemine tagajärgedega. 
Elektri tarbijana ootame aga, 
et vool üldse ei kaoks. See on 
piltlikult poolteist korda üm-
ber maakera ulatuva võrgu juu-
res päris keeruline ülesanne, 
mille täitmise nimel Elektrile-
vi iga päev toimetab. Et ühe-ka-
he aastaga mineviku alainves-
teeringuid tagasi ei tee, läheb 
selgelt tajutava elektrikatkes-
tuste vähenemiseni veel aas-
taid.

Elektrikatkestusi aitavad 
võimalikult lühidana hoida 
ringliinid, automaatika ja 
kaugjuhitavad lülitussead-
med, mida oleme võrku jõud-
sasti paigaldanud. Suurima tä-
helepanu oleme aga suunanud 
sellele, et rikkeid tekiks nii vä-
he, kui võimalik. Iga rike tä-
hendab ju kulu, mis on seotud 
selle likvideerimisega, ja 
mõistagi põhjustab voolu ka-
dumine klientides rahulole-
matust.

Kui iga võrgutasust laekuv 
euro suunata võrgu töökindlu-
se parandamiseks võimalikult 
õigesse kohta, on meil 2012. 
aasta 23 000 rikke asemel neid 
viie aasta pärast kaks korda vä-
hem. Selleks tuleb teha võima-
likult mõjusaid investeerimis-
otsuseid ja kasutada kalli maa-
kaabli kõrval suhteliselt ilmas-
tikukindlat tänapäevast õhu-
kaablit.

MILLEST NEED elektrikatkes-
tused siis tekivad?

Kui 29 protsenti riketest 
Elektrilevi võrgus on tingitud 
vananenud seadmetest, siis ko-
guni 56 protsenti tuleneb il-
mastikust ja looduskeskkon-
nast. Neid põhjustavad tuul, äi-
ke, jäide ning lindude ja loo-
made tegevus. Et muuta võrk il-
mastikust vähem sõltuvaks, pa-
neme liine uuendades need 
maa- ja õhukaablisse. Kumb la-
hendus kasutusele tuleb, sõl-
tub kõige rohkem liini asuko-
hast ja selle toitel olevate tar-
bijate hulgast.

Soome Lappeenranta teh-
nikaülikooli uuringud näita-

vad, et märkimisväärne muu-
tus võrgu töökindluses saabub 
siis, kui maakaabli osa on kas-
vanud 75–80 protsendini. Prae-
guse võrgutasu juures me aga 
ainult maakaablit kasutada ei 
saa. Peame olema nutikad ja 
leidma optimaalsed lahendu-
sed kasutada oleva raha pii-
res.

Elektrilevi võrgus läheneb 
ilmastikukindla maa- ja õhu-
kaabli osa kokku peaaegu 50 
protsendile, kuid et alajaamast 
järjestikku kliendini viivatel 
liinidel on sageli vahel ilmasti-
kule avatud lõike, ei pääse 
uuendustööde mõju kõikjal 
veel esile. Aastaks 2025 soovi-
me ilmastikukindla võrgu osa 
kasvatada 75 protsendini ja siis 
on enamik kliente ka nii-öelda 
terviklikult ilmastikukindlas 
võrguahelas.

PARAKU POLE VEEL väga har-
vad juhtumid, kui kuuleme ühe 
või teise piirkonna rahulole-
matusest elektri kvaliteediga. 
Võrku saame aga uuendada 
võrgutasust laekuva raha pii-
res ning objektide järjekorra 
üle otsustades lähtume hooli-
kast analüüsist.

Investeeringute planeeri-
misel vaatame Eestis tervikpil-
ti. Arvestame objekte uuenda-
mise järjekorda pannes sead-
mete seisukorda, rikete tõe-
näosust, liinide pikkust, metsas 
asuvaid liiniosi, klientide arvu 
ning mõistagi elutähtsate või 
majanduslikult oluliste hoone-
te paiknemist.

Võib aga öelda, et paaril 
viimasel aastal ja ka mõnel lä-
hiaastal oleme investeeringu-
tega liikunud muu Eestiga vas-
tupidises suunas: oleme pan-
nud raha maapiirkondade võr-
ku.

Suuremad ehk üle 10 000 
inimesega asulad, kus elavad 
umbes pooled meie kliendid, 
on saanud viimastel aastatel 
vaid kolmandiku meie inves-
teeringute mahust. Hõredama 
asustusega piirkondadesse on 
läinud lõviosa ehk kaks kol-
mandikku. Maapiirkonnad on 
ju pidanud elektrikatkestusi 
tunduvalt rohkem taluma. Kui 
tiheasustusega aladel oli 2012. 

aastal kliendi kohta 0,5 elektri-
katkestust, siis hajapiirkonda-
des oli neid kolm.

KAS ELEKTRIVÕRK saab olla 
niinimetatud viimne mohi-
kaanlane, kes elu maale jää-
mist toetab, on emotsionaalne 
ja mõnevõrra liialdatud küsi-
mus. Vastus sellele peab siiski 
lähtuma ratsionaalsusest: me 
ei tohi unarusse jätta ka linna-
sid, kus elavad pooled meie 
kliendid. Et võrgutasu tundub 
tarbijale sageli liiga kõrge, sa-
mas kui kvaliteediootustele 
vastavateks investeeringuteks 
pole seda sugugi palju, tuleb 
leida tasakaal ja teha mõistlik-
ke valikuid.

Hea uudis kogu Eesti vaa-
tes on see, et tänu süsteemsele 
investeerimisele on mitmel 
aastal järjest vähenenud rike-
te arv ja elektrikatkestuste aeg. 
Kõik tormid on eri iseloomu, 
ulatuse, kestuse ja intensiivsu-
sega.

(Kirjutis pärineb Elektrilevi 
veebiblogist.)

Torm kontrollib 
investeerimisotsuseid

Mõnel Viljandi prügikastil on 
lukk katki murtud, nii et neist 
pudeneb prahti.

Olgu või
JOKK

Kuna ühe-
kahe aas-
taga mine-
viku ala-
investee-
ringuid 
tagasi ei 
tee, läheb 
selgelt taju-
tava elekt-
rikatkes-
tuste vähe-
nemiseni 
veel aas-
taid.

”
Ainult nii palju, et prügi-
kast oli hommikuks kum-
muli. Mitut sõpra on see 
aga küll mõjutanud. Elekt-
rit pole nii mõnelgi.

Minul ei juhtunud õnneks 
midagi, küll aga läks Tartus 
elaval tütrel vool ära. Hea, 
et Viljandi ei asu mere ää-
res: üleujutust pole vaja 
peljata.

KARL-EDUARD SALUMÄE

Ei. Tean ainult seda, et Kal-
metul elaval sõbral polnud 
elektrit.

Mind küll ei mõjutanud: 
elekter pole ära läinud ega 
midagi. Naabril juhtus aga 
selline asi, et tuul viis diiva-
ni rõdu pealt minema.

Ei mõjutanud. Vool on ole-
mas ja telefonid töötavad, 
ainult arvutit pole veel 
proovinud. Naaberboksis 
elaval perel lõhkus tuul 
kasvuhoone klaasid ära.

MATTIAS 
SAFT,
õpilane

VERA 
TAMM,
meditsiini-
õde

JAN
PÕDER,
õpilane

VELLO 
KALA,
pensionär

MEELIS 
KRIGUL,
pensionär

PRÄÄNIK PIITS

REPLIIK

Keset moodsat abitust

MART
HAAVIK

Elektrilevi ressursside juhtimise osakonna juhataja

ÜLLAR
PRIKS

Sakala
433 0044

KÜSITLUS

Kas äsjane torm teid 
kuidagi mõjutas?



MARKO SUURMÄGI
marko.suurmagi@ajaleht.ee

Meelelahutusärimees 
Juhan Nöps leidis või-
maluse, kuidas avada 
Viljandis ühegi loata
ööklubi, nii et selle tege-
vus vastaks justkui kõi-
gile seadustele. Linna-
valitsuse juristi meelest 
vajab uutmoodi klubi te-
gevus põhjalikku uuri-
mist.

Eeskätt tudengitele mõeldud 
klubi töötab Posti tänaval ku-
nagises Tähe kino majas kinni-
sena, ainult et selle liikmeks 
saab igaüks, kes vaid sisse as-
tuda tahab. 

Eelmisel nädalal esines 
klubis ansambel DND. Kõik, 
kes soovisid kontserti kuulata, 
kirjutasid uksel alla liikmeks 
astumise avaldusele. Seejärel 
said nad juba kinnise klubi 
liikmena lunastada pileti ja si-
seneda maja teisel korrusel 
asuvasse saali.

Praeguseks on klubil 91 lii-
get, kuid selle nädala lõpuks on 
neid tõenäoliselt juba tundu-
valt rohkem. Nimelt esineb tä-
na seal Andres Roots ning lau-

päeva õhtul annavad kontser-
di ansambel Põhja-Tallinn ja 
räppar Metsakutsu.

Kõik klubi liikmed saavad 
soovi korral ruumis alkoholi 
juua ning seda on võimalik ko-
hapealt muretseda. Alkoholi 
müümiseks luba pole, kuid et-
tevõtja sõnul pole seda vajagi, 
sest kangemat kraami saavad 
vaid klubi liikmed.

Linnavalitsus hakkab 
uurima

«Tegemist on juriidiliselt väga 
huvitava kontseptsiooniga,» sõ-
nas linnavalitsuse jurist Marko 
Kotsar. Tema selgituse kohaselt 
on selge, et seadus ei luba ilma 
loata alkoholi müüa ning ruum, 
kus üritusi korraldatakse, peab 
vastama konkreetsele sihtots-
tarbele. «Seejuures ei ole va-
het, kas tegu on avaliku või kin-
nise klubiga,» täpsustas ta.

Kotsar kinnitas, et linnava-
litsus võtab nii tudengiklubi 
kui klubi Täht nime all tegutse-
va meelelahutuskoha tegevuse 
seaduslikkuse uurimise alla. 
«Igal juhul tuleb linnal selle 
meelelahutuskoha seadustele 
vastavust kontrollida,» lausus 
ta.

Viljandis eeskätt Rock 
Rambi korraldamise ning su-
vel tegevuse lõpetanud Rubii-

ni klubi omanikuna tuntuks 
saanud volikogu liige Juhan 
Nöps asus kunagises Tähe ki-
nos tudengiklubi korraldama 
juba suve teisel poolel. 

Veel kuu aega tagasi väitis 
ta, et see tegelikult ei tööta. Sa-
mas kinnitasid nii Sakala kui 
politsei kontrollkäigud, et mee-
lelahutuskoht on avatud ning 
sealt saab õlut ja siidrit osta.

Nüüd on Nöps leidnud 
uudse lahenduse, mille toimi-
misele aitab kaasa see, et hoo-
ne on ehitusregistrisse kantud 
kinona, ehkki filme näidati 
seal viimati paarkümmend 
aastat tagasi.

Majandusameti ehituse 
peaspetsialisti Jaan Lukase sõ-
nul on linnavalitsus 2001. aas-
tal küll otsustanud, et ühes 
hooneosas lubatakse tegutseda 
toidupoel, kuid millegipärast 
on see otsus jäänud vajalikku 
registrisse kandmata. Lukas se-
da põhjendada ei osanud, sest 
tema ei töötanud toona linna-
valitsuses.

Ametlikult on need 
kinoruumid

Kui kellelgi tekib Viljandis 
tahtmine teha suurele rahva-
hulgale kontsert, siis väliüritu-
se korral peab ta võtma loa, 
kuid sisekontserdi puhul tuleb 

leida ruum, millele on antud 
vajalik luba.

«Kas kinos võib korraldada 
kontserti? Ühene vastus on, et 
ei tohi, sest klubi jaoks on tei-
ne sihtotstarve,» arutles Marko 
Kotsar. Samas on kinoruumi-
des kontserte korraldatud va-
rem nii Viljandis kui teistes 
linnades.

Juristi hinnangul on linna-
valitsuse esindajad korduvalt 
pöördunud Juhan Nöpsi poole, 
et too dokumendid korda ajaks, 
kuid seni pole seda juhtunud.

Juhan Nöps kinnitas eile, et 
klubi avalikuks muutmine on 
päevakorras, kuid selleks ku-
lub aega. Sakala andmetel on 
klubis ehitus alles selles jär-
gus, et päästeamet ning toidu- 
ja veterinaaramet nendele 
ruumidele suure tõenäosusega 
vajalikku kooskõlastust ei an-
naks. Seetõttu ei saa ettevõtja 
teha majandustegevuse regist-
risse vajalikku märget ja talle 
ei anta ka kauplemiseks luba.

Hoonel on päästeameti lu-
ba mitmekümne aasta tagusest 
ajast. Lõuna-Eesti päästekesku-
se kommunikatsioonijuhi Ma-
rek Kiige selgitusel pole hoone 
sihtotstarbe muutmiseks pääs-
tekeskusele ühtegi taotlust esi-
tatud. Samuti pole laekunud 
ühtegi kaebust hoone tuleohu-
tuse kontrollimiseks.

SIGRID KOOREP 
sigrid.koorep@ajaleht.ee 

Eile hommikul väljas 
kolises, paukus ja mü-
rises. Öösel oli Kark-
si vallas näha kõrge-
pingeliine tormituules 
sähvimas ning hom-
mikused iilid keeru-
tasid Viljandis Männi-
mäe kortermajade va-
hel kivivilla- ja penop-
lastitükke ning lükka-
sid tühjadele kiikedele 
hoogu sisse.

Oli torm, mille tugevaimad 
puhangud käisid keskkonna-
agentuuri ilmaprognooside 
osakonna juhataja Taimi Pal-
jaku sõnul läbi just Lõuna-
Eestist.

Päästeameti lõuna pääs-
tekeskuse pressiesindaja Ast-
ra Pintson-Käo ütles, et tormi-
kahjudest hakkas teateid tu-
lema varahommikul. «Kella 
5–7 oli tihedamalt. Mõni üksik 
kõne oli tulnud ka kella 2 ja 3 
ajal öösel,» kõneles ta.

Häirekeskusele oli tormi-
ööl Viljandimaalt helistatud 
palju ja kõnede voog ei lõp-
penud ka ennelõunal, aga 
neid kohti, kuhu päästjad ap-
pi sõitsid, oli hommikuks 
maakonnas 15. 

Inimesed öö jooksul viga 
ei saanud. Enamik väljakut-
seid tehti tormi-iilides mur-
dunud puude pärast, mis olid 
kukkunud teele või elektrilii-
nile, aga langenud oli ka 
elektriposte. 

«Vanad puust elektripos-

tid andsid järele ja purusta-
sid elektriliine või oli post 
ohtlikult traatide külge rip-
puma jäänud,» kirjeldas Vil-
jandi päästekomando pealik 
Mait Mürk juhtumeid.

Tuhalaane lähedal Mor-
nas ja Nõmmarul olid juba 
varahommikul esimesed liik-
lejad end teele kukkunud 
puudest läbi saaginud.

Mürgi ütlemist mööda en-
ne lõunat teatatud ka kahest 
või kolmest lendu pääsenud 
katusest. Samuti oli minema 
puhutud aedu ja isegi üks ma-
jasein oli ümber kukkunud. 

Komandopealik selgitas, 
et päästjad reageerivad olu-
korrale vastavalt ja mõnel ju-
hul, näiteks kui kindlustusel 
on vaja kahjusaamise põh-
just ja suurust hinnata, ei või-
gi nad midagi teha. «Nad saa-
vad inimesi nõustada, ohuala 
ümber piirata ning reageeri-
da järgmisele väljakutsele,» 
rääkis Mürk. 

Teele langenud puude pu-
hul on vastutus väga laialival-
guv. «Osa puid on teeseaduse 
järgi tee valdaja hallata, aga 
kui on oht eludele ja inimene 
võib seal millelegi otsa sõita, 
siis läheme ja saeme ikkagi 
ära,» lausus komandopealik.

Eile lõuna ajal olid pääst-
jatel väljasõidud järjekorras. 
Nii kui üks lõppes, algas tei-
ne. «Nüüd võib-olla hakkab 
natuke lõppu paistma, sest 
tuul annab vaikselt järele, 
aga selge on see, et olukord 
pole lõplik,» nentis Mürk en-
ne kella üht päeval. «Palju-
des kohtades, kus ei ole elekt-
rit, pole inimesed veel saa-
nud teada anda, et nendega 
on midagi juhtunud».

TUDENGIKLUBI

Ettevõtja asutas kõigile 
avatud kinnise klubi

UUDISED
Toimetaja MARKO SUURMÄGI, 433 0042, sakala@ajaleht.ee
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Torm tõi päästjatele 
tiheda töö-öö

Viljandi linnajuhid and-
sid reservfondist noorte-
keskusele 385 eurot, et 
ehitada lennukitehase 
trikiparki rattahoidla.385

Posti tänava majas näidati viimati filmi paarkümmend aastat tagasi. Dokumentide järgi on see aga tänini kino ning näpuga seaduses järge aja-
des seal klubi asuda ei tohiks. Ettevõtja Juhan Nöps peab seal aga kõigile soovijaile avatud kinnist klubi. 2 × ELMO RIIG / MONTAAŽ

Viljandi trio pääses edasi 
MARGUS HAAV
margus.haav@ajaleht.ee

Eelvooru võitjaks tulnud Vil-
jandi bänd Phosphorus Trio 
pääses võistluse «Noor-
tebänd» poolfinaali. 

Otsuse langetas rahvusva-
heline žürii koosseisus Anne-
liis Kits, Mikk Taniel, Helen 
Tammemäe, James Self ja 
Markus Rafael Nylund.

«Mitmekesised žanrid, 
kogemused, lavaline olemus, 
motivatsioon ja ambitsioon – 
on selge, et bändid panid 
kõik mängu ja mõned esine-
mised olid isegi nii tugevad, 
et lava ees oleks võinud olla 
10 000 pealtvaatajat,» oli žü-
rii liikmel James Selfil esi-
meste eelvoorude kohta jaga-
da ainult häid sõnu. 

Phosphorus Triosse kuu-
luvad Vootele Ruusmaa (vo-
kaal, klahvpill, kellamäng), 
Tõnis Kirsipu (trummid) ja 
Taavet Niller (kontrabass ja 
vokaal). Koosseisu nimi on 
pärit Kreeka mütoloogiast ja 
tähendab valguse kandjat.

«Koos musitseerima hak-
kasime umbes aasta tagasi. 
Selle ajaga oleme nii inimes-

te kui muusikutena kokku 
kasvanud ja see peegeldub ka 
meie muusikas,» rääkis Ruus-
maa.  «Nii muusika kui luule-
tused kirjutan põhiliselt mi-
na, kuid arranžeeringud saa-
vad alati koos Tõnise ja Taa-
vetiga loodud, seega toovad 
need esile nurki, mida mina 
tihti pole suutnud märgatagi.»

Ruusmaa lisas, et nad po-
le peobänd, pigem soovivad 
kuulajatele pakkuda kunsti-
list tõlgendust maailmast ja 
midagi omanäolist.

«Loodame finaali jõuda,» 
lisas Ruusmaa. «See oleks ju-
ba väga hea saavutus.»

5. detsembril seisab 
Phosphorus Triol ees lavastus-
liku alatooniga kontsert Vil-
jandi Sakala keskuses. Projek-
ti on kaasatud videoinstallat-
sioonid ja palju muud.

«Noortebänd» on Eesti 
suurim ja pikimate traditsioo-
nidega noortele ansamblitele 
mõeldud iga-aastane võistlus. 
Noortebändi egiidi all toimu-
vad kontserdid pakuvad pari-
mat läbilõiget Eesti uue muu-
sika hetkeseisust. Poolfinaa-
lid on novembri algul Tallin-
nas Von Krahli teatris. 
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MARU LÕHKUS HOONEID

Mees pääses 
õues varingust
AIVAR AOTÄHT
aivar.aotaht@ajaleht.ee

Kui tuulest räsitud kas-
vuhoonet korrastama läi-
nud mees astunuks õue 
viis minutit hiljem, saa-
nuks ta pihta maja kül-
jest murduva seinaga.

Juhus tahtis teisiti ja Viljandis 
Kase tänav 16 elav Kaldi Käo-
saar pääses  ehmatusega, sest 
toimetas mõni meeter eemal 
kasvuhoones. Vähemalt nelja 
ruutmeetri jagu kivimüüri 
prantsatas vastu vana kaevu 
ning kivid lendasid hoovile 
laiali.

Samamoodi murdis tugev 
tuul tüki eenduvat välisseina 
naabermajal. Õn-
neks sealgi keegi 
viga ei saanud.

Kaldi abikaasa 
Svetlana Käosaar 
rääkis, et tema oli 
parasjagu toas ol-
nud, kui kuulis väl-
jast mehe valju 
röögatust ja tuge-
vat pauku. «Seisin 
hetke kui soola-
sammas ja jooksin 
siis õue,» jutustas 
ta. «Kallistasin 
meest – lihtsalt selle eest, et ta 
oli elus.»

Pererahva sõnul oli kasvu-
hoonelt klaase lendama haka-
nud enne kella seitset hommi-
kul, sein varises kokku kella 
poole üheksa paiku ja naaber-
maja oma kümmekond minutit 
hiljem.

Pererahvas hindas, et maja 
sisemus kannatada ei saanud, 
küll aga on auk pööninguseinas. 

Nagu nad lisasid, polnud äsja-
sed õnnetused tänaval esma-
kordsed: ühe naabermaja een-
duv sein oli tugeva tuule mõjul 
murdunud aastaid tagasi.

Maksimarketi juures vigas-
tas tugev tuul eile hommikul vä-
hemalt kolme maja katust. Väli-
se vaatluse järel sai enim räsi-
da Edela tänav 17 kahekorruse-
line elumaja. Päästjad piirasid 
maja juures ajutiselt liiklust.

Teisel korrusel elav Ene 
Masik rääkis, et hommikul, kui 
ta lapse lasteaeda viis, oli tuul 
küll vali, aga see ei tundunud 
nii kohutav, et võiks kahju teha.

«Tormi ees kartust küll ei 
olnud,» lausus ta. «Tulin koju 
tagasi ja jõudsin natuke toime-
tada, kui järsku kostis valju mü-
rinat ning maja isegi värises.»

Masik ruttas õue ja nägi, et 
tuul on plekist ka-
tuse keerdu aja-
nud. See juhtus 
kella poole üheksa 
paiku. Kohale kut-
sutud päästjate sõ-
nul selgus, et viga 
on saanud ka kors-
ten. Õues seisnud 
batuut oli naaber-
aeda lennanud.

Maksimarketi 
vastas, Põhja puies-
tee 2 asuva viiekor-
ruselise elumaja 

katuse nurgast rebis tuul mõne 
ruutmeetri jagu eterniiti. Põhja 
puiestee 2c eramu jäi poolenis-
ti katuseplekist ilma.

Ajutiselt oli eile hommikul 
liikluseks suletud Paala tee: 
maja number 15 õuest oli tuu-
le toel plehku pannud batuut 
ja maandunud mitukümmend 
meetrit eemal sõiduteel. Üks 
veidi eemal seisev elektripost 
oli tee poole kaldu vajunud.

Reinu tee 12 viiekorruseli-
se elumaja katuselt rebis tuul 
lahti ruberoidkatet ühes katu-
seäärse pleki, kivide ja anten-
niga. Osa sellest lendas alla 
ning vigastas kolme sõiduautot 
ja majaseina, jupp ruberoidi 
jäi katuseservale rippu.

Viiendal korrusel elav nai-
ne, kes oma nime avaldada ei 
soovinud, hindas, et kuigi tuul 
puhus tugevalt, ei osanud ta 
sellist laastamistööd karta. Ma-
ruhoog puhkes enne kella 
üheksat: järsku kostis tugev 
pauk ning õues hakkas auto-
alarm tööle. Ta lisas, et pere oli 
ostnud viis aastat vana sõiduki 
paar kuud tagasi ning see oli il-
ma kaskokindlustuseta.

Pärna ja Tamme tänava 
ristmikul murdus vana tamm 
elektriliinile ning vajus Tam-
me tänav 1 elumaja aeda. Ma-
japeremees Kalmar Pukk näi-
tas, et viga saanud aiapost ta-
kistas puul häda tegemast 
sealsamas seisvale autole. Te-
magi hinnangul juhtus õnne-
tus üsna ootamatult, sest hom-
mikul puhunud tuulel ei paist-
nud selleks teoks jõudu olevat. 
Puu murdus enne kella kahek-
sat.

Eile öösel ja hommikul 
möllanud maru käes sai Viljan-
dis vigastada veel mitme maja 
katus. 

Ingeri hostelil lõhkus lan-
genud puu aknaklaasi. Murdu-
nud puud ja oksad tegid pahan-
dust ka mujal, sealhulgas kal-
mistutel. Männimäel seljatas 
tuul bussiootepaviljoni ning lõi 
mitmel pool pikali aedu ja liik-
lusmärke. 

Viljandi haigla teatel ei 
pöördunud sinna ükski inime-
ne, kes oleks tormituule tehtud 
kahju tõttu viga saanud.

Kase tänav 16 elava Kaldi Käosaare maja küljest murdis tuul tüki seina ja heitis hoovi. ELMO RIIG

Edela tänav 17 elumajalt kooris tuul lahti suure osa katust ning vigastas korstnat. ELMO RIIG

Paala teel lendas elumaja aiast sõiduteele batuut. MARKO SAARMMännimäel oli kummuli bussiootepaviljon. MARKO SAARMRiia maantee kalmistul tegid kahju murdunud puud. ELMO RIIG

Osa Väike-Kaare tänav 6 maja katusest jäi plekk-katteta. ELMO RIIG

TUULE KIIRUS
Viljandi ilmajaam 
mõõtis maksimaal-
seks puhanguks 23,7 
meetrit sekundis eile 
kella 7 ja 8 vahel.
•  Mujal Eestis registreeris 

tugevaima tuulepuhan-
gu Vilsandi ilmajaam: 
33,2 meetrit sekundis 
kella 6 ja 7 vahel.

Allikas: keskkonnaagentuuri 
ilmavaatluste osakond

MARKO SAARM

Murtud aed Posti tänaval



Värske ilmega ujula 
avas uksed talihooajaks
SIGRID KOOREP
sigrid.koorep@ajaleht.ee 

Nüüd võib Karksi-Nuia 
Kitzbergi gümnaasiu-
mi ujulaosa kohta lõ-
puks öelda korras, sest 
see on täielikult reno-
veeritud. 

Värske ilme on nii meeste kui 
naiste riietus- ja duširuumi-
del ja saunal ning uuendatud 
on ventilatsioonisüsteemi.

Veel esmaspäeva lõuna 
ajal nokitsesid osaühingu Va-
riberg Grupp töömehed viima-
seid detaile paika ja võõpasid 
ujula koridori seinu heledaks, 
kuid õhtuks said esimesed 
veesõbrad värske ilmega ruu-
midesse astuda.

Nagide otsingud

Endistest rohekatest rõivastu-
seintest, kulunud punakas-
pruunist linoleumist ja nurka-
dest hallitavast laest polnud 
enam jälgegi. Garderoob on 
helekollastes toonides ja otsa-
seinast poole võtab enda alla 
suur peegel, mille kõrval asub 
föön. 

Föön oli Kitzbergi güm-
naasiumi majandusjuhataja 
Tiiu Lusti sõnul ka varem, aga 
see oli tavaline koduföön, mis 
kippus ikka katki minema ja 
üle kuumenema.

Korralikke nagisid, kuhu 
rõivaid riputada, oli Lusti ta-
ga otsinud pikalt ja kõikjalt, 
isegi Valmiera ehituspoest, 
aga kord olid nagid liiga pain-
duvad, siis kallid või saadaval 
vaid väheses koguses. «Küm-
me oli küll olemas, aga mul oli 
160 vaja,» tähendas ta. 

Lusti rääkis, et lõpuks se-
pistati nagid kohaliku tootja 
Reikko Viriti ettevõttes Kemi-
re. «Nende töö oli väga kiire ja 
korralik,» tähendas ta ja lisas, 
et toolide puukarkass on sa-
muti Kemire meeste kätetöö. 

5000 eurot peale

Ujulakompleksi kordatege-
mist nõudis ka tervisekaitse. 
Pesuruumi põrand kaeti libi-
semiskindlate plaatidega ja va-
heseinu ehitati ümber. «Nüüd 
on ruumilahendus selline, et 
inimene ei saa enam minna 
ujulasse duširuumi läbimata,» 
ütles Kitzbergi gümnaasiumi 
direktori Jaak Israel.

Veesüsteem on samuti 
teistsugune. Kui varem võis 
juhtuda, et kraan jäi lahti, siis 
nüüd on automaatsüsteem, 
mis laseb veel joosta kuni 
paar minutit. «Kui enne klass 
sees oli, siis duširuumis ini-
mesi ei näinud, sest õhk oli 
veeaurust paks,» märkis di-
rektor ja lisas, et kindlasti ai-
tab süsteem ka kulusid kokku 
hoida.

Selle peale, et ka Abja val-
las ujulat ehitatakse, ütles 
Jaak Israel, et naabritele tu-
leb vaid jaksu soovida. «Ujula 
võib ju valmis ehitada, aga 
ülalpidamiskulu on see, mis 
saab määravaks,» märkis ta ja 

lisas, et ega Karksi ujula kasu-
mit teeni – vald maksab peale.

Ujula kulu sõltub suuresti 
välistemperatuurist, kuid pä-
rast mõningast arvutamist 
võis Israel öelda, et jämedalt 
on ujula ülalpidamiskulu 
6000–7000 eurot kuus. 

«Sinna kuuluvad näiteks 
töötaja palk, kütmine, vesi, 
elekter, kemikaalid, remont ja 
proovide võtmine,» loetles ta. 

Tulu 1800–2000 eurot kuus 
tuleb ujujatelt ja teiste oma-
valitsuste koolidelt, kelle õpi-
lased käivad Karksi-Nuias ko-
hustuslikku ujumise algõpet 
saamas. «Nii et see vahe, mil-
le vald maksab, on umbes 
5000,» sõnas direktor. 

Tulevikus mullivann

Kui basseinivann sai korda ju-
ba 2011. aastal, siis saunu ning 
riietus- ja duširuume hakati 
renoveerima käesoleva aasta 
1. juulil. 

Variberg Grupil oli koolis 
nelja kuu jooksul käsil kaks 
projekti. Duširuumide, sauna-
de ja riietusruumide renovee-
rimine läks maksma 45 000 eu-
rot ja see raha saadi vallalt. 

Eraldi projektirahast tehti 
korda ventilatsioon. Uue õhu-
vahetussüsteemi said ujula-
osa duši- ja riietusruumid ja 
saunad ning teisel korrusel 
spordikompleksi riietusruu-
mid ja maadlussaal. Selle osa 
maksumus oli 50 000 eurot.

Siiski ei saanud ujula ava-
misega joont alla tõmmata 
Kitzbergi gümnaasiumi spor-
dikompleksi renoveerimisele. 

Direktor kavandab praeguse 
suusaruumi asemele veel ma-
dalaveelist lastebasseini ja 
mullivanni.

Samuti tuleks parandada 
basseiniruumi kõla, sest prae-
gu segab kaja vesiaeroobika- 
ja ujumistunde. Peagi tuleb 
kirjutama hakata projekti, 
millega 2015. aastal saaks re-
noveerida spordikompleksi 
fassaadi ja võimla. 

KARKSI-NUIA
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Jälevere külas läks 
tuleroaks elumaja
MADIS JÄRVEKÜLG
madis.jarvekylg@ajaleht.ee

Esmaspäeva õhtul hävis 
Jälevere külas tulekah-
jus elumaja. 

Teate tulekahjust sai häirekes-
kus esmaspäeval kell 19.48. 

«See on selline hoone, kus 
aasta läbi sees ei elata, kuid 
seal oli mõnda aega tagasi käi-
dud,» ütles lõuna päästekesku-
se pressiesindaja Astra 
Pintson-Käo ja lisas, et eluma-
ja oli kõrvalhoonega kokku ehi-
tatud.

Kui päästjad sündmusko-
hale jõudsid, oli kõrvalhoone 
katus sisse kukkunud ja elu-

hoone osa põles lahtise leegi-
ga. Päästjad lõpetasid kustu-
tustööd pärast südaööd. 
Pintson-Käo sõnul on tulekah-
just teatatud politseile, kes ko-
hapeal juhtunu üksikasju sel-
gitab.

Lõuna ringkonnaprokura-
tuuri pressinõuniku Kristina 
Kostina sõnul üleeilse põlen-
gu kohta kriminaalmenetlust 
veel algatatud ei ole. Küll aga 
käib kriminaalmenetlus eel-
misel kolmapäeval samuti 
Suure-Jaani vallas Jäleverest 
seitsme kilomeetri kaugusel 
asuvas Navesti külas aset leid-
nud talumaja põlengu asjus. 
Kahtlustuste kohaselt oli seal 
tegemist kuritahtliku süütami-
sega.

Uue ilme on saanud ka ujula kaks sauna. Kui varem tuli saunalisel 
olla tähelepanelik, et ta tulise naelapea pihta ei läheks, siis täieli-
kult ümberehitatud saunas on see mure kõrvaldatud.

Kitzbergi gümnaasiumi direktor Jaak Israel ütles kooli ujulaosa värskelt renoveeritud rõivistuid, saunu ja 
duširuume näidates, et praegu ei oska paremat tahtagi. Siiski mõlgutab koolijuht mõtteid spordikomp-
leksi veelgi arendada. 2 × MARKO SAARM

Jälevere tulekahju asjaolud on selgitamisel. KENNO SOO

www.tireman.ee

VIANOR Viljandi 
Piiri 2, Viljandi, tel. 435 5572

K I R E H E T KME I L
O N

H E T K
SINULLÕÕGASTUDA

2013

TM

Vaba WiFi leviala

Vianori järelmaks*

intressiga
0%

*  Järelmaksu on võimalik taotleda ainult füüsilistel isikutel. 
Teenuse pakkujaks on Kaupmehe Järelmaks OÜ. Krediidi kulukuse 
määr on 9,63% aastas järgmistel näidistingimustel: toote 
maksumus 499,o0€, lepingu sõlmimise tasu 24,90€, periood 
12 kuud, intress 0%. Täpsemaid tingimusi küsi klienditeenindajalt. 



MARGUS HAAV
margus.haav@ajaleht.ee

Peeter Vihma ja Artur 
Talviku jõuline ja mõjus 
dokumentaalfilm «Oku-
peeri oma müür» otsib 
vastust küsimusele, kas 
kodanikuühiskond on 
Eestis üldse võimalik.

Paari aasta jooksul on jälgitud 
kolme Eesti kogukonda. Luubi 
all on võitlused Pühajärve põ-
hikooli, Tuhala nõiakaevu ja 
internetivabaduse eest. Kõrva-
le pannakse Occupy Wall 
Street, piraadiparteid ja rohu-
juuretasandi liikumine Islan-
dil. Selgub, et kõik on omava-
hel seotud.

Artur Talvik, teie värske film 
sai väga kirglik. Teema on 
teil kohe kindlasti tugevalt 
südames – muidu niisugust ei 
tee. Mis seda lugu õieti tege-
ma ärgitas?
Juhtus niimoodi, et meid kut-
suti Pühajärve kooli võitlust 
kajastama. Meile tundus, et 
nad võitlevad õige asja eest 
ning tegu pole testosterooni 
täis noortega, kes tahaksid liht-
salt mässata. Selge oli ka see, 
et suurema pildi saamiseks on 
vaja teisigi kogukondi.

Kirjutasin samal ajal ühe 
autorikaitseteemalise artikli ja 
meiega võtsid ühendust inter-
netikogukonna esindajad. See 
on väga omapärane seltskond: 
seal tüübid tunnevad üksteist 
pigem varjunimesid pidi ja 
harva, kui näost näkku kohtu-
vad. ACTA teema oli just siis 
üles tõusnud, aga et sündmu-
sed nii suureks paisuvad, ei 
teadnud veel keegi.

Huvitaval kombel sattusime 
ka Tuhala nõiakaevu seltskon-
na juurde ning hiljem lisandus 
veel rahvusvaheline mõõde.

Me olime nagu avatud le-
hed ja sündmused jooksid mei-
le ise sülle. Minul tekkis retoo-
riline küsimus: miks eestlane 
ometi vastu ei hakka, kui tema 
peal tammutakse?

Kui tihti kohtasite suhtumist, 
et kultuuriinimesed jäägu 
oma liistude juurde? Ega teid 
kaameratega vist avasüli vas-
tu võetud.
Meid ei võetud sugugi avasüli 
vastu, ühel hetkel hakati kogu-
ni välja viskama. Mõni ameti-
mees andis intervjuud ikka vä-
ga pika hambaga, PR-onu või 
-tädi kõrval kontrollimas.

Õnneks ei öelnud keegi, et 
tehke oma kunsti edasi, mis te 

oma nina ühiskonna asjadesse 
topite. Selleks ajaks oli tänu 
Ühtsele Eesti Suurkogule juba 
muutus toimunud ning teati, et 
kunsti kaudu võib ka ühiskon-
naelu kujutada ja seda kriti-
seerida.

Me ei näita samas näpuga 
ühegi konkreetse tegelase pea-
le. See on süsteem, mille vastu 
kodanikud hakkavad.

Mis on süsteemil kodaniku-
ühiskonna vastu? Kas meil 
ongi tekkinud omamoodi uni-
versumi direktorid?
See ei ole nii kahjuks ainult 
Eestis. Ma olen kogu aeg mõel-
nud, et Eestist oleks saanud 
vahva dünaamilise ühiskonna, 
kus võim oleks detsentralisee-
ritud ja osalusdemokraatiat 
jõuliselt rohkem. See tähen-
daks ühtlasi, et tavaline koda-
nik peab võtma vastutuse.

Riik ei ole midagi sellist, et 
maksan makse ja ostan selle 
eest teenust. Tänu niisugusele 
mentaliteedile, et ma olen 
maksumaksja ja muu mind ei 
koti, ongi võim koondunud üli-
väikese seltskonna kätte. Ne-
mad arvavad tõesti, et ainult 
neil on kompetents ja nemad 
seal üleval teavad, kuidas meie 
siin all tegutsema peame.

See suhtumine tekib või-
mumehhanismides ilmselt kii-
resti, kui ei ole avatud poliiti-
kat ja kodanikul riigi tegemis-
tes osaleda ei lasta. Demokraa-
tia ei saa mingil hetkel ära lõp-
peda, demokraatia ei saa kuna-
gi valmis.

Mind isiklikult häiribki kõi-
ge rohkem, et võim on koondu-
nud väga väikese seltskonna 
kätte. Seetõttu on Eesti 
kui riik kergesti haa-
vatav kuni selleni 
välja, et se-
da on 
l iht -
n e 

maha müüa. Meenutagem Pät-
si aega, kui võim oli ka väga 
väikese seltskonna käes. Me 
kõik teame, kuidas see lõppes.

Arusaamine, et kui oleme 
saanud mandaadi, siis teame 
kohe, kuidas maailmas asjad 
käivad... Mina ei taipa, kust see 
on tulnud. See häirib ikka kõ-
vasti.

Kui siit edasi minna, siis 
parteid on ju väga arhailised 
organisatsioonid oma hierar-
hilise süsteemiga. 

Mul hakkas natuke jube, nä-
hes, kui peenelt ja sujuvalt 
mitu ilusasti alanud protsessi 
vaikselt summutati või kui-
das mõnda püüti lausa üle 
võtta. Meenutagem jääkeldri 
jahutust või otseselt peami-
nistri ülbusest massidesse 
pääsenud internetiliikumist, 
mida sattus korraga juhtima 
tragi noororav, peaministri 
enda parteikaaslane. Või siis 
seda, kuidas aktivistidele 
pannakse uhke märk rinda ja 
patsutatakse õlale. Ega ena-
mik vist ise ka taipa, mis 
nüüd juhtus.
See on kahepoolne. Seda lase-
vad juhtuda ka kodanikuühen-
dused ise – nad on kohati väga 
sinisilmsed. Vahel muutuvad 
nad ise hierarhilisteks süstee-
mideks, mille puhul organisat-
sioon on olulisem kui ees-
märk, mille nimel liigutak-
se. Oma huvid muutuvad 
tähtsamaks kui ühised. 
K i i r e s t i 
unusta -
t a k s e 
ä r a 

ideaalid, mille nimel tegutse-
ma hakati.

Kui sa mainisid juba jää-
keldrit, siis see oli küll puhas 
ühiskonna maharahustamine. 
Minu arust oli see väga suur vi-
ga. Mädapaise jäi õigel ajal 
avamata ja kasvab nüüd üha 
suuremaks. Kui see kord ava-
neb, võib tagajärg olla palju 
hullem. Jääkelder ja rahvako-
gu pigem suurendasid frustrat-
siooni, kui seda maha võtsid.

Kas teil tekkis vahel tunne, et 
jooksete peaga vastu müüri?
(Paus.) Nii ja naa. Tõesti, ühel 
hetkel montaaži ajal oli film 
väga masendav. Meie eesmärk 
oli ikkagi innustada inimesi 
olema aktiivsed kodanikud ja 
tegutsema kogukondadena. 
Ehmatasime ise ka ära, kus ku-
ramuse augus me nüüd oleme.

Õnneks andsid nii meie en-
da kui välismaised tüübid vas-
tuse, et peab ikka edasi tegut-
sema, käsi ei tasu rüppe lasta. 
Nutta ei tohi ja ennast haletse-
da samuti mitte. Pole siin ras-
ket midagi, normaalne prot-

sess on. Praegu on pendel 
lihtsalt liiga palju ühele 
poole kaldu ja seda jõuli-
semalt peavad kodanikud 
seda tagasi kangutama.

Nii et lootust veel on.
Arvan, et on küll. Kui 
maailmas ringi vaada-
ta, siis näeme, et kogu 
esindusdemokraatia 

põeb mingit kriisi. 
Need, kes meid esinda-

vad, on meist nii kaugele 
läinud ega esinda enam 
avalikke, vaid rahastajate 
huve. See on massiline üle-

maailmne tendents.
Võimalik, et mingi 
suurem muutus tu-

leb. Rohujuu-
retasandil 

on pul-
bitse-

mist 
vä-

ga palju. Ma loodan siiralt, et 
see ei plahvata millekski äär-
muslikuks ning et demokraa-
tiat on võimalik ravida ka nii, 
et rohujuuretasandil ei haara-
ta kätte vikateid ega minda ku-
hugi omavalitsusi kukutama.

Väike hirm on sees küll, 
sest tasakaal on kogu demo-
kraatlikus läänes paigast ära. 
Kuidas see laheneb, ei tea. 
Sõbrad luuravad sõbra taga. 
Mingit väikest raputust oleks 
vaja, et mõistus pähe tuleks ja 
äärmusi tagasi saaks tõmmata.

Kuidas seda teha? Kas looda-
me mingile uuele poliitilisele 
jõule?
Ma tõesti ei tea. Kui meil Ees-
tis räägitakse, et uut parteid 
oleks vaja, siis ma olen ju näi-
nud, kui kiiresti need parteid 
ära nüristuvad ja hakkavad 
ühiskonna paremaks muutmi-
se asemel tegelema iseenda 
elushoidmisega.

Minu veendumus on prae-
gu, et meil on vaja jõuliselt alt-
poolt survestada ja teha seda 
iga päev, mitte ainult valimis-
kasti juures. See on üks võima-
lik ravimeetod.

Inimesed võtavad kommen-
taariumides anonüümselt sõna 
küll, aga kui on vaja minna ku-
hugi oma nimega võimule tõde 
näkku ütlema, on nad, kuramu-
sed, kohe põõsas. See on ma-
sendav. Üks põhjus filmi teha 
oligi, et tahtsime näidata: asju 
on võimalik muuta. Selleks 
peab olema julge kodanik ja te-
gutseda tuleb võimalikult suu-
re kogukonnana.

Film paneb mõtlema küll.
See oligi eesmärk. Me tegime 
ka mitu erakordset käiku. Pani-
me filmi ise failivahetuskesk-
konda Piratebay üles. Nii et see 
on esimene Eesti film, mille on 
autorid ise pannud vabalt alla-
laetavaks nii-öelda poolkurite-
gelikku keskkonda. Tänapäeva 
mõistes on see minu meelest 
aga väga positiivne keskkond.

Me soovime, et filmi vaada-
taks ühiselt ja arutletaks selle 
üle. See võiks innustada oma 
ruumi parandamise nimel esi-
mesi samme tegema. Just koos 
selliste diskussioonidega on 
filmil suurem mõju.

Riik ei ole midagi sellist, et
aksan makse ja ostan selle 
st teenust. Tänu niisugusele
entaliteedile, et ma olen 
aksumaksja ja muu mind ei
ti, ongi võim koondunud üli-
ikese seltskonna kätte. Ne-
ad arvavad tõesti, et ainult 
il on kompetents ja nemad 
al üleval teavad, kuidas meie 
n all tegutsema peame.
See suhtumine tekib või-

umehhanismides ilmselt kii-
sti, kui ei ole avatud poliiti-
t ja kodanikul riigi tegemis-
s osaleda ei lasta. Demokraa-
ei saa mingil hetkel ära lõp-

da, demokraatia ei saa kuna-
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Mind isiklikult häiribki kõi-
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tragi noororav, peaministri 
enda parteikaaslane. Või siis 
seda, kuidas aktivistidele
pannakse uhke märk rinda ja 
patsutatakse õlale. Ega ena-
mik vist ise ka taipa, mis 
nüüd juhtus.
See on kahepoolne. Seda lase-
vad juhtuda ka kodanikuühen-
dused ise – nad on kohati väga 
sinisilmsed. Vahel muutuvad 
nad ise hierarhilisteks süstee-
mideks, mille puhul organisat-
sioon on olulisem kui ees-
märk, mille nimel liigutak-
se. Oma huvid muutuvad 
tähtsamaks kui ühised.
K i i r e s t i 
unusta -
t a k s e 
ä r a 

Nutta ei tohi ja ennast haletse-
da samuti mitte. Pole siin ras-
ket midagi, normaalne prot-

sess on. Praegu on pendel 
lihtsalt liiga palju ühele
poole kaldu ja seda jõuli-
semalt peavad kodanikud 
seda tagasi kangutama.

Nii et lootust veel on.
Arvan, et on küll. Kui
maailmas ringi vaada-
ta, siis näeme, et kogu 
esindusdemokraatia 
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Stsenarist, produtsent, lavastaja ja kodani-
kuaktivist Artur Talvik on veendunud, et 
Eestis leidub julgeid kodanikke. Neid on 
vaja lihtsalt toetada ja pisut tagant tõugata.

Viljandis näidatakse filmi «Okupeeri oma müür» 20. novembril kultuuriakadeemia mustas saalis. Kohale 
on lubanud tulla ka autorid. KAADER FILMIST
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TEEMAD
Toimetaja MARGUS HAAV, 433 0046, margus.haav@ajaleht.ee

Artur Talvik: 
demokraatiat on 
võimalik ravida

DOKUMENTAALFILM

Laupäeval peab oma 
esimest juubelit Eesti 
pungiikoon Villu Tam-
me. 50. sünnipäeva tä-
histatakse Tallinna klu-
bis Rock Cafe.50

PEETER LANGOVITS (POSTIMEES)
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EGON VALDARU
egon.valdaru@ajaleht.ee

Diana ja Joel Purga olid 
oma elu sisse seadnud 
Tallinnas, aga pisipe-
ret planeerides taipasid 
nad, et mõistlikum on 
tagasi kodukanti kolida.

«Leidsime, et Tallinn pole las-
te kasvamiseks päris õige 
koht,» räägib Diana Purga. «Es-
malt otsisime uut elamist Har-
jumaal, siis leidsime, et selline 
paik on kodukandis olemas.»

Suur elumuutus

Diana Purga Vastemõisa lähe-
dal asuvas kodutalus, mille va-
nemad olid kinkelepinguga te-
ma nimele vormistanud, olid 
noored suviti ja nädalavahe-
tustel toimetanud ka varem. 
2007. aastal näiteks sai vanast 
laudast-küünist uute sarikate 
ja laastukatusega garaaž, mille 
üks osa on panipaik.

Päriselt maale elama koliti 
2008. aastal ja siis andsid nad 
hoonete taastamisele sisse kõ-
vema vungi.

Põhjalik renoveerimistöö 
võeti ette 1992. aastal valminud 
elumajas. Kunagi arhitekt Ülo 
Stööri projekteeritud hoonel 
vahetati katus ja põrandad, 
juurdeehitisena kerkis katla-
maja. Samal aastal sündis tü-
tar Lenna, kaks aastat hiljem 
poeg Holger.

1919. aastast 
õuel seis-
n u d 

suur rehielamu, mis oli olnud 
Kadaka asundustalu algusae-
gadel elamise keskpunkt, ot-
sustati lammutada, sest oli loo-
tusetult lagunenud. Seejärel 
taastati omaaegne kuivatihoo-
ne, kus nüüd on leivaahjuga 
kamin ja kaks suvetuba. «Ka-
minamaja maakiviseinu taas-
tasime päris pikalt,» nendib 
perenaine.

Nahkhiirte koda

Riburada pidi on korda tehtud 
muudki hooned. Vanal viljaai-
dal vahetati alumised mädane-
nud palgid ja sellest sai suitsu-
saun, mis veeti tiigi juurde. 
Muu hulgas kasutatakse seda 
suitsuribi küpsetamiseks ning 
terrassil pakub lusti tünni-
saun.

1928. aastal ehitatud maa-
kivikelder kaeti murukatuse-
ga, erosiooni vältimiseks ehk 
mulla kinnistamiseks kasutati 
seejuures kookoskiumatte. 
«Varem oli kelder pime ja sün-
ge koht. Nüüd on see hästi mõ-
nus valge ja ruumikas,» ütleb 
perenaine.  Omalaadses sviidis 
on kodu leidnud ka kaks nahk-
hiirt.

Veel on Kadaka talus plaa-
nis laudaasemele rajada väli-
köök ja istumiskoht.

Koduümbruse kujundami-
sel on Dia-
na Pur-
gal 

marjaks kulunud omandatud 
haridus –  2006. aastal lõpetas 
ta maaülikoolis maastikukait-
se ja -hoolduse eriala. «Pean 
tähtsaks lihtsust ja puhtust,» 
rõhutab ta. Alles on jäetud osa 
vanu õunapuid ja marjapõõ-
said, ent lisandunud on muru 
ja avarust. 

Haljastuses on tähtsal ko-
hal okasvormid ja kõrrelised 
ning peenardes kivid. See on 
kooslus, mis tagab kauni vaa-
tepildi ka talvel. Just kõrrelisi 
nimetab aednik oma lemmi-
kuks. Samuti võib aias kohata 

sõnajalgu, hostasid, rodo-
dendroneid ja vanast 

taluajast pärit 
pojenge, ene-

lat, põis-
ene-

lat ning lumepalli- ja jasmiini-
põõsaid. Oma koht on köögivil-
jaaial. 

Ema ja vend aitavad

«Talus elavad veel minu ema 
ja vend Talis. Ka nende panus 
on olnud väga suur. Ema ho-
biks on lillepeenrad – mina al-
gul neid eriti ei tahtnud. Roo-
sipeenra rajasime aga koos, 
sest mu ämm ilmus ühel heal 
päeval kaheksa istikuga ukse 
taha,» kõneleb Diana Purga 
ning tunnistab, et nüüd on ta 
peenardega väga rahul.

19-aastane Talis on vaimse 
puudega, aga ääretult tubli 
noormees. Tänavu lõpetas ta 
Tartus Maarja kooli ning nüüd 
õpib Räpina aianduskoolis, mis 
jagab haridust ka Maarja külas 
puudega noortele. «Seal saavad 
nad kätt harjutada aianduse, 
käsitöö, keraamika ja puutöö 
vallas,» tähendab Diana Purga.

Talis on ka kodus alati hak-
kaja: lükkab käru või teeb muud 
füüsilist tööd. «Iga töö jaoks on 
meil oma inimene välja kujune-
nud, aga kedagi ei sunnita – 
kõik toimetavad rõõmsasti omal 
tahtel,» tõdeb perenaine.

Kõige krooniks pälvis Ka-
daka talu mullu valla kauni ko-
du preemia maakodude arves-
tuses ning tänavu tuli juba 
maakonna tiitel. «Suvel viibisi-
me Räpina aianduskoolis, kus 
kodukaunistamise liikumise 
patroon president Toomas 
Hendrik Ilves kõigi maakonda-

de parimaid meeles pidas,» 
rõõmustab Diana Purga ning 
lisab: «Kodu on ju alles poole-
li. Seega tuli võit väga suure ül-
latusena ja oli äärmiselt meel-
div tunnustus.»

Kährikud ja rebased

Metsa serval paiknevat maja-
pidamist käivad tihti uudista-
mas loomad. «Kui tänavu õu-
nad ja pirnid valmisid, märka-
sime, et neid oli näritud ja kõr-
vale tekkisid rebaste ja kähri-
kute junnid. Tagatipuks jaura-
sid nad öösiti omavahel. Käh-
rikutel on spetsiifiline, erili-
selt ebameeldiv kile hääl. Et 
rahu saada, tuli viimaks jahi-
mehed appi kutsuda,» jutustab 
Diana Purga. «Varem oli meil 
koer. Küll hästi sõbralik, aga 
metsloomad nii jultunud ei ol-
nud. Nüüd tuleb uus võtta.»

Ehk on koerast abi ka kitse-

de ja jäneste talitsemisel: nood 
kipuvad noori viljapuid kah-
justama ning mehemoodi okas-
vormidegagi maiustama.

Nagu Diana Purga ütleb, oli 
neil algul Kadaka talus üks 
hiiglama tohuvapohu, aga aja-
pikku on sellest saamas unis-
tuste kodu. Eriline rõõm on tal 
lastest, kel on seal voli vabalt 
ringi joosta. Liiati on nende pä-
ralt vahva mänguväljak, kus 
kõige muu hulgas on batuut, 
mis on ettevaatuse mõttes 
maasse kaevatud. Pere noore-
mad liikmed käivad lasteaias 
paari kilomeetri kaugusel Vas-
temõisas, mis on ema meelest 
väga mõnus koht.

«Abikaasa Joeliga moodus-
tame suurepärase tandemi. Te-
ma unistab suurelt ja tahab 
kõike mastaapselt ette võtta. 
Mina olen see, kes pidurit tõm-
bab ja vahel teda maa peale ta-
gasi toob,» naerab naine.

Noor pere kolis pealinna melust 
kodutalu rahulikku rüppe

MUSTERMAJAPIDAMINE

Roosipeenar tuli tänu ämmale.

Stööri projekteeritud hoonel 
vahetati katus ja põrandad,
juurdeehitisena kerkis katla-
maja. Samal aastal sündis tü-
tar Lenna, kaks aastat hiljem 
poeg Holger.
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Viimaste aastatega 
Kadaka talus 

taastatud hooned 
moodustavad 
pilkupüüdva 

koosluse.

Diana Purga usub, et mõnusas keldris on tore talve veeta õuntel, kurkidel, mahladel ja moosidel, kahest 
nahkhiirest rääkimata.

On tore, et Joel ja Diana Pur-
ga meie valda kolisid. Nad te-
gutsevad ettevõtluses ning 
osalevad küla- ja seltsielus. 
Kahtlemata on omavalitsus-
tel selliste perede maale 
meelitamiseks ja seal hoid-
miseks mõistlik teha ponnis-

tusi. Lastele peavad olema 
kättesaadavad kvaliteetne 
haridus ja võimalused osale-
da huvitegevuses. Praegu on 
paljudes piirkondades mobii-
lilevi ja internetiühendus vä-
ga viletsad, see mure on tar-
vis lahendada. Teiseks pea-
vad juurdepääsuteed, vesi ja 
kanalisatsioon korda saama.

Kui need tingimused 
muutuksid linna omadega 
võrreldavaks, tuleks maale 
rohkem noori peresid, sest 
seal on rahulikum ja meeldi-
vam elukeskkond.

TÕNU 
AAVASALU,
Suure-Jaani 
vallavanem

ARVAMUS

Haljastuses on tähtsal kohal okasvormid, mis püsivad kaunid aasta ringi.
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RANNAR RABA
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Kõik märgid näitavad, et 
Eesti ja Venemaa sõlmi-
vad peagi – taas – piiri-
lepingu. 

Kui 2005. aastal allkirjad saa-
nud, kuid napilt enne jõustu-
mist prügikasti lennanud sa-
masisuline dokument andis 
võimaluse Eesti riigi õiguslik-
ku järjepidevust puudutava-
teks tõlgendusteks, siis uues 
versioonis on selline oht välis-
minister Urmas Paeti hinnan-
gul kaotatud.

Hiljuti jooksis ajakirjandu-
sest läbi uudis, et Venemaa 
president Vladimir Putin an-
dis korralduse Eestiga piiri-
lepe allkirjastada. Urmas 
Paet, millal ja kus tseremoo-
nia aset leiab?
Me pole aega ja kohta veel Ve-
ne poolega kokku leppinud. Nii 
kui need saavad selgeks, teavi-
tame kohe ka laiemat avalik-
kust.

Aga kas umbkaud-
ne ajaline perspek-
tiiv on selge? On 
see nädal? Kuu? 
Aasta?
Nädala jooksul 
kindlasti mitte. 
Muud ma ei oska 
praegu öelda. Spe-
kuleerimisel pole 
väga mõtet.

Kui vaadata tagasi 
piirikõnelustele 
läbi kahe kümnendi, on tegu 
olnud võrdlemisi vaevalise 
protsessiga. Selles valguses 
tundub, et leppe viimane ver-
sioon valmis justkui õlitatult. 
Mis kahe riigi suhetes muu-
tus, et asjad tänavu ootama-
tult kiiresti laabuma hakka-
sid?
No ma ei tea, mina ei ütleks, et 
see on olnud kiire ja ootamatu. 
Mäletatavasti kirjutati leppe 
eelmine versioon alla juba 
2005. aastal ja Eesti parlament 
jõudis selle ka ratifitseerida. 
Sellest on möödas enam kui ka-
heksa aastat, mida vahest ei 
saa pidada väga kiireks prot-
sessiks.

Ja kui vaadata viimaseid 
konsultatsioone, mis Eesti ja 
Vene välisministeeriumi vahel 
toimusid pärast seda, kui kõik 
meie riigikogu fraktsioonid 
olid sellise ettepaneku valitsu-
sele teinud, siis need kestsid 
ka umbes kaheksa kuud. Nii et 
kokkuvõttes ei ole siin olnud 
midagi väga kiiret.

Arvestades asjaolu, et praegu-
se kontrolljoone kinnitamine 
riigipiiriks kinnistab juriidi-
liselt ajaloolise ebaõigluse, 
mille käigus Eestilt arvesta-
tav tükk territooriumi ära va-
rastati, ei saa jätta küsimata: 
miks meil seda üldse vaja on? 
Miks ei võiks jätkata nii nagu 
seni?
Riigipiiri kulgemiskoha osas 
jõuti sisuliselt lõpliku järeldu-
seni juba 1990. aastate keskel 
ehk ligi 20 aastata tagasi. See 
on piisavalt pikk aeg, et prot-
sess lõpule viia ja riigipiir ka 
õiguslikult fikseerida.

Jah, muidugi leidub inime-

si, kelle arvates peaks Eesti 
ootama ja lootma, et äkki kuna-
gi midagi muutub ning meil te-
kib võimalus piir panna min-
gisse teise kohta, kui see on 
praegu. Mina ei pea seda reaal-
seks. Kui võrrelda Euroopa po-
liitilist kaarti enne Teist maa-
ilmasõda ja pärast seda, leidub 
seal täielikult kattuvaid piire 
väga vähe. Muudatusi on toi-
munud viimase 80 aasta jook-
sul igal pool ja Eesti käekäik 
pole ainulaadne. Vaadake kas 
või seda, milline oli Soome-Ve-
ne piir enne Teist maailmasõ-
da ja milline on see praegu.

Kokkuvõttes on ikkagi mõ-
lemad pooled huvitatud sel-
lest, et riigipiir saaks fikseeri-
tud. Olukord, kus meil on kont-
rolljoon, sisaldab ebamäära-
sust. Igal juhul on mõttekam, 
kui piir on üheselt paigas, nii 
nagu see on enamikul riikidel. 
Arvestades kõikvõimalikke 
rahvusvahelise elu arenguid, 
olen veendunud, et mida vä-
hem meil on Venemaaga suu-
ri lahtisi küsimusi, seda pa-
rem.

Mida kasulikku on 
meil praktilises 
mõttes loota?
Esiteks korrigeeri-
me koos piiri fik-
seerimisega selle 
joont nii, et see 
oleks mõistlikum. 
Kaovad niisugused 
ebaloogilised ko-
had nagu niinime-
tatud Saatse saa-
bas, kus praegu tu-
leb autoga sõites 
kaks korda läbida 

Venemaa kontrolli all olevat 
ala. Sellise olukorra püsimine 
poleks kindlasti mõistlik.

Teiseks on piirivalvel sel-
gem tegutseda õiguslikult fik-
seeritud riigipiiril, mitte kont-
rolljoonel. Näiteks Peipsi jär-
vele tuleks piir märkida seni-
sest paremini, et kalamehed ei 
eksiks valele poolele ega sa-
tuks seetõttu probleemidega 
silmitsi. Seni on piiri maha-
märkimine oodanud selgelt 
piirilepingu taga.

Need aspektid on tuntavad 
piiri ääres ja puudutavad va-
hetult üsna väikest ringi ini-
mesi. Aga kas leppest võiks 
olla kasu ka laiemalt? Kas see 
võiks kahe riigi suhteid pike-
mas perspektiivis paremaks 
muuta?
Ma ei usu, et puhtalt piirilep-
pest võiks sündida mingi ole-
muslik muutus. Samas väidan, 
et Eesti ja Venemaa suhetel ei 
ole ka praegu midagi väga viga: 
enamikus aspektides tuleme 
toime normaalselt. Vaadates 
näiteks majandussuhteid, mis 
on väga oluline indikaator, siis 
on Venemaa meile olulisuselt 
kolmas väliskaubanduspart-
ner. See näitab, et läbikäimine 
on tihe.

Samuti on Eestis käivate 
Vene turistide hulk aasta-aas-
talt jõudsalt kasvanud. Seegi 
on ilmekas näitaja.

Peamine murekoht on en-
diselt kõrgema tasandi poliiti-
liste juhtide kontaktide vähe-
sus või õigemini nende puudu-
mine. Selle põhjus seisneb kar-
dinaalselt erinevas vaates sel-
lele, mis XX sajandil Euroopas 
toimus.

Miks Toomas Hendrik Ilvesel 
ja Vladimir Putinil on XX sa-
jandile erinev vaade, kui 
Sauli Niinistö ja Vladimir 
Putini vaated näikse suuresti 
kattuvat? Vähemalt võiks se-
da järeldada sellest, et Soome 
riigipeaga kohtumiseks ei 
näe Venemaa president takis-
tusi.
Oluline tegur on see, et hooli-
mata Teise maailmasõja ajal 
saadud traumast jätkas Soome 
ikkagi iseseisva riigina. Seetõt-
tu ei tekkinud nende vaadete 
vahel olemuslikku vastuolu. 
Eesti kahjuks okupeeriti ning 
see annabki aluse erinevale 
vaatele. Selles osas, mis meie-
ga 1940. aastal juhtus, on Eesti 
ja Venemaa kahjuks ikka veel 
eriarvamusel.

Kui palju on välisministee-
riumis hirmu, et piirilepingu 
allkirjastamine toob Eestis 
kaasa mingi protestilaine? 
Need, kelle arvates ei tohiks 
Eesti ajaloolist ülekohut vai-
kimisi alla neelata, ei ole ju 
kuhugi kadunud.
Teie küsimus on nüüd sellises 
võtmes, nagu oleks tegu uue 
teemaga. Tuletan veel kord 
meelde, et põhimõtteliselt 
võiks piirilepe sellisel kujul ol-
la jõus juba kaheksa aastat. Sa-
mas oleme teksti lisanud ühe 
lause, mida seal 2005. aastal ei 
olnud. See ütleb selgelt, et pii-
rilepped käsitlevad ainult pii-
rijoone kulgemisega seotud 
küsimusi. Eelmisel korral tek-
kisid teadupärast igasugused 
tõlgendused (Eesti riigi – toi-
metus) õigusliku järjepidevu-
se kohta. Nüüd on väga selgelt 
kirjas: jutt käib ainult piirijoo-
nest. Punkt!

Pole mõtet külvata eba-
kindlust õigusliku järjepidevu-
se või millegi muu suhtes. Ma 
ei saa sellisest tegevusest aru. 
Eesti Vabariik sündis 1918. 
aastal – nii oli, on ja jääb. Seda 
ei saa mingil juhul keegi kus-
kilt kõrvalt kahtluse alla sea-
da.

Kas Eestil on üldse kunagi 
olnud kas või teoreetiline või-
malus Setumaa taas üheks lii-
ta ning ka Narva-tagused alad 
tagasi saada?
Olen uurinud piirikõneluste 
ajalugu ja minul küll pole tek-
kinud muljet, et kunagi oleks 
reaalne olnud mingi muu va-
riant kui praegune.

Millal Venemaa saavutab Eu-
roopa Liidu, sealhulgas Ees-
tiga viisavabaduse?
Selleks kulub arvatavasti veel 
mitu head aastat. Otsustavaks 
saavad ikkagi arengud Vene-
maal endas: nii tehnilised kü-
simused kui laiem poliitiline 
õhustik. Seega ma ei näe, et 
viisavabadus võiks tul-
la lähiajal. Ja Ees-
ti-Vene piirilep-
pe sõlmimine 
pole sellega 
kuidagi seo-
tud.

Aga kui 
kõik tingimu-
sed saavad täi-
detud, siis kül-
lap ka viisavaba-
dusleping ükskord 
tuleb. Selleks on va-
ja näiteks immigrat-
siooni ja kuritegevuse riskid 

minimaliseerida ning luua 
laiem soodne poliitiline kon-
tekst. 

Olles näinud, kuidas Vene-
maa on kasutanud seni oma 

passe ja viisavabaduse küsi-
must poliitilise instrumendina, 
ei pea ma küll võimalikuks, et 
lepime Venemaaga viisavaba-
duses kokku enne, kui me ole-

me seda teinud Ukraina, 
Moldova ja Gruusiaga.

Millises suunas Venemaa vä-
lispoliitilised hoiakud praegu 
arenevad?
Häda on selles, et arenguid õie-

ti polegi. 
Läänevae-
nulik hoiak 
on seal pool 
püsinud ju-
ba väga pi-
kalt. Kui Ve-
nemaa näeb 
NATO-t en-
diselt enda-
le vaenuliku 
organisat-
s ioonina , 
siis meie 
poolt vaada-
tuna pole 
NATO min-
gil juhul 

ründeallianss.
Lisaks eksisteerib selge 

käitumiserinevus suhtlemisel 
Ukraina, Moldova, Gruusia ja 
teiste selle regiooni riikidega. 
Euroopa Liit on kindlalt seisu-
kohal, et iga riik peab saama 
ise oma tulevikku valida ja mi-
da rohkem on demokraatlikke 
õigusriike, seda toredam kõigi-
le.

Venemaa seevastu näeb, 
kuidas Euroopa Liit tema män-
gumaale trügib. See kindlasti 
on element, mis meie suhteid 
häirib.

Kas Eerik-Niiles Krossi taga-
otsimiskuulutuse ilmumine 
Interpoli kodulehele päev en-
ne siinseid kohalikke valimi-
si mõjutas kuidagi ka välismi-
nisteeriumi tööd?
Mitte otseselt. Sellega tegele-
vad sise- ja justiitsministeeriu-
mi allasutused.

Aga kas te näete selles sünd-
muses mingit välispoliitilist 
aspekti?
See on seal kindlasti olemas. 
Eesti õiguskaitseorganid on kõ-
nealuse teema uurimisel pak-
kunud korduvalt koostööd, 
kuid Venemaa on eelistanud 
asju ajada Interpoli kaudu.

LEPING

Jutt käib ainult piirijoonest. Punkt!

Selline, justkui veidra kujuga 
kartulipõld, näeb välja Setumaad 
lõhestav Eesti-Vene ajutine kont-
rolljoon. Tõenäoliselt saab sellest 
lähemal ajal ametlik riigipiir.
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LÄBIRÄÄKIMISED
Eesti-Vene piiri üle on vahelduva eduga läbi räägitud enam kui kaks küm-
nendit.
•  1992. aasta kevadel võeti küsimus jutuks koos Vene vägede väljaviimist, sotsiaal- ja hu-

manitaarküsimusi ning majandust puudutavate teemadega.
•  1994. aastal teatas peaminister Andres Tarand, et Tartu rahuleping ei pea olema ainus 

Eesti riigipiire määrav dokument.
•  1996. aasta jaanuaris andis Eesti valitsus korralduse moodustada piiriläbirääkimiste pi-

damiseks delegatsioon. Sama aasta oktoobris kirjutati alla piirilepingu kooskõlastatud 
projektile, milles Eesti ei nõudnud Tartu rahulepingu mainimist.

•  2005. aasta 18. mail kirjutasid välisministrid Urmas Paet ja Sergei Lavrov Moskvas pii-
rilepingutele alla. Veidi hiljem võttis Venemaa oma allkirja sümboolselt tagasi protestiks 
selle vastu, et Eesti riigikogu oli lisanud dokumenti ratifitseerides sellele Tartu rahu keh-
tivust rõhutava preambuli.

Allikas: rahvusvaheliste kaitseuuringute keskus

Urmas Paet
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TEATER

Sakala keskuses etendub 3. no-
vembril kell 17 Kuressaare Lin-
nateatri etendus «Wally kohvik». 
Tallinna tänav 5, Viljandi.

Ugala teatri kohvikus on täna 
kell 19 «Teatraarium». Vaksali 
tänav 7, Viljandi. Tel 433 0777.

KINO

Männimäe salongkinos saab tä-
na kell 18 vaadata põnevusfilmi 
«Lahendamata juhtum: naine 
puuris» ja kell 20 filmi «Kertu». 
Lisainfo veebist www.mannima-
ja.ee, Riia maantee 52d, Viljan-
di.

Sakala keskuses linastub täna 
kell 19 USA selle aasta film 
«Lootus tärkab». Tallinna tänav 
5, Viljandi.

ÜRITUSED

Viljandi linnaraamatukogus 
leiab 31. oktoobril kell 11 aset 
V klasside otsivõistlus «Raama-
tutes peitub tarkus». Tallinna 
tänav 11/1.

30. oktoober 2013

Kondase keskuses alustab 31. 
oktoobril kell 19 värske loomin-
gu salong. Pikk tänav 8, Viljan-
di.

Sakala keskuses esineb 31. ok-
toobril kell 11 Peterburi tsirkus. 
Tallinna tänav 5, Viljandi.

Krija hatha joogatunnid Viljandi-
maal: esmaspäeviti kell 18.30 

Viiratsi lasteaias (juhendaja Piia 

Kelner) ja kell 18.30 Suure-

Jaani kultuurimajas (juhendaja 

Meeri Kreen); teisipäeviti kell 

19 Võhma päevakeskuses, nel-

japäeviti kell 18 Kõo noorte-

toas; laupäeviti kell 8.30 Võh-

ma päevakeskuses. Info telefo-

nil 5562 4774.

NÄITUSED

Viljandi raamatukogu trepihallis 
on avatud näitus «Viljandlased 
Jaan Rieti fotodel», linnagaleriis 
30. novembrini Viljandi õpilaste 
korraldatud eesti tänapäevase 
kunsti näitus «Rohukõrrest maa-
ilma lõpuni», lasteosakonnas 
«Olla veel laps… Lehte Hain-

salu 75», kojulaenutusosakon-
nas «Maailm on lähedal: Amee-
rika», lugemissaalis aasta lõpu-
ni «Kaks karismaatilist viljand-
last: Siim Mandre 100 ja Anton 
Suurkask 140» Tallinna tänav 
11/1. Tel 433 8660.

Karksi valla kultuurikeskuse tei-
se korruse fuajees on oktoobri 
lõpuni näitus «Potatoprint». Si-
nises saalis on Heldur Lassi vär-
vilised joonistused «Teetähised». 
Viljandi maantee 1, Karksi-Nuia.

Kondase keskuses on 10. no-
vembrini Jasper Zoova isikunäi-
tus «Jaamad ja loomad», 1. det-
sembrini Seaküla Simsoni 
skulptuurinäitus «Paugutaja 
Seakülast». Püsiekspositsioonis 
on Paul Kondase maalilooming 
Viljandi muuseumi kogust. Pikk 
tänav 8, Viljandi. Tel 433 3968.

Mulgi Ukuvaka ruumes on ok-
toobri lõpuni pärandkultuuri 
aastale pühendatud näitus «Oh 
aegu ammuseid». Avatud töö-
päeviti kella 11—17. Kooli tä-
nav 2, Abja-Paluoja.

Abja kultuurimaja esimese kor-
ruse fuajees on 10. novembrini 
avatud Kuulo Vahteri graafika-

näitus. Pärnu maantee 28, Ab-
ja-Paluoja. Tel 436 1055.

Sakala keskuse jalutussaalis 
näeb 1. novembrini Maie Kaasi-
ku fotonäitust «Ajast ja arust». 
Tallinna tänav 5, Viljandi.

Suure-Jaani külalistemajas on 
30. novembrini Vilja Prometi 
meremaalide näitus «Merele 
truu». Ilmatari tänav 3-a.
Tel 551 5932.

Viljandi maavalitsuses näeb Mar-
got Laidonäri loodusfotosid. Va-
baduse plats 2. Tel 433 0400.

Viljandi muuseumis on näitus 
kirikusümbolitest «Igaviku mär-
gid — sümbolitesse talletatud 
tarkus». Johan Laidoneri plats 
10. Tel 433 3316.

Uku keskuse teisel korrusel 
saab vaadata fotonäitust «Vana 
foto jälgedes», kus ammustel 
aegadel tehtud fotode kõrval on 
Enn Loidi uued pildid, millel on 
kujutatud sama paik tänapäe-
val. Tallinna tänav 41, Viljandi.

NIMEPÄEV

Tänased nimepäevalised on 
Urmas, Urmo, Urmet.

Uku keskuse teisel korrusel saab vaadata fotonäitust «Vana foto jälgedes», kus ammustel aegadel tehtud 
fotode kõrval on Enn Loidi uued pildid, millel on kujutatud sama paik tänapäeval. ELMO RIIG

VABA AEG
Toimetaja KAIE MÖLTER, 433 0041, sakala@ajaleht.ee. Kuulutused tel 433 0062, kuulutused@sakalakirjastus.ee
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SPORT
Toimetaja MADIS LUIK, 433 0042, madis.luik@ajaleht.ee

2
Homme on Eesti käsipallikoondisel Tal-
linnas Kalevi spordihallis esimene 
2015. aasta maailmameistrivõistluste 
kvalifikatsioonimäng Bosnia ja Hertse-
goviinaga ning peatreener Jüri Lepp on 
meeskonda kutsunud ka kaks Viljandist 
pärit mängijat Kristo Voika ja Ott Variku.

Tartu t 8, 71020 Viljandi
Üldtelefon 433 0040
Faks 433 4275
Internet: http://sakala.ajaleht.ee/
e-post sakala@ajaleht.ee
Reklaami telefon 433 0063,
faks 433 0080
Kuulutuste faks 433 0066
e-post reklaam@sakalakirjastus.ee,
kuulutused@sakalakirjastus.ee
Klienditeenindaja-sekretär 
Marge Ira 433 0040
Peatoimetaja Hans Väre 433 0050
Peatoimetaja asetäitja
Marko Suurmägi 433 0042
Vanemtoimetaja
Rannar Raba 433 0051
Toimetajad 
Maarja Möldre 433 0082
Anu Arak 433 0082
Arvamustoimetaja
Karl-Eduard Salumäe 433 0048
Reporterid
Aivar Aotäht (uudised) 433 0085
Ketlin Beljaev (uudised) 433 0054
Margus Haav (kultuur) 433 0046
Madis Järvekülg (uudised) 433 0084
Sigrid Koorep (uudised) 433 0049
Madis Luik (sport) 433 0043
Sten Mahov (tarbija) 433 0052
Kaie Mölter (uudised) 433 0041
Üllar Priks (uudised) 433 0044
Tiina Sarv (kultuur) 433 0047
Egon Valdaru (uudised) 433 0053
Fotograaf Elmo Riig,
Marko Saarm 433 0057
Korrektorid Kadri Soon,
Tea Raidsalu 433 0056
Kujundusjuht Ain Kivilaan 433 0058
Küljendus Piret Holtsmann,
Katri Henga 433 0055
Reklaamitoimetuse peaspetsialist 
Merlin Muts 433 0063
Müügispetsialistid 
Airi Janke 433 0060
Monika Schults 433 0064
Kuulutuste ja ajalehe tellimuste 
vastuvõtu klienditeenindaja 
Andra Tetsmann 433 0062
Kujundaja Imbi Padrik 433 0081
Küljendaja-kujundaja 
Liina Valt 433 0081
Korrektor Gitta Lilienthal 433 0083
Finantsjuht 
Pilvi Sume 447 7099
Raamatupidajad 
Kaie Liiv 433 0065, 
Meeli Eismann 433 0068

Kuulutuste vastuvõtt tööpäeviti 
kella 9—17, lõuna kella 13—13.30. 
Järgmise päeva ajalehte kella 12-ni. 
Sakala ilmub viis korda nädalas.
Väljaandja AS Ühinenud Ajalehed.
Juriidiline aadress Gildi t 1, 51007 
Tartu. Postiaadress Rüütli t 14, 
80010 Pärnu.
Toimetus käsikirju ei tagasta ja võ-
tab endale õiguse neid lühendada.
Välisautorite honorarid kantakse 
üle pangakontole üks kord kuus 
järgmise kuu 6. kuupäeval.
Kõik ajalehes Sakala avaldatud 
artiklid ja fotod on autoriõigusega 
kaitstud teosed, mille reprodutsee-
rimine, levitamine ning edastamine 
mis tahes kujul on ilma AS-i 
Ühinenud Ajalehed kirjaliku nõus-
olekuta keelatud.

Trükitud Kroonpressi trükikojas. 
Tiraaž 8786

Kaebuste korral ajalehe sisu kohta 
võite pöörduda pressinõukogusse, 
pn@eall.ee või telefon 646 3363.

Esmaspäeval sündis 
Viljandis tüdruk.

135 AASTA EEST
Sakala, 28. X 1878

Nagu ajalehed kuulutawad, 
on Tarwastu mõisa omanik, 
landraat Karl won Mensen-
kapff, kellest meie oma 36. 
numbris jutustasime, 5. Ok-
tobril äkitse surma läbi siit 
maailmast lahkunud. Es-
maspäewal 9. Oktobril on 
teda jälle terwe wald wii-
mast teed surnu-aiale saat-
mas olnud, kus ka talupo-
jad haua ääres kõnedes 
üles on tunnistanud, kui 
wäga armas neile w. Men-
senkapff olnud.

Tuleval kuul algab 
meistrite selgitamine
MADIS LUIK
madis.luik@ajaleht.ee

Viljandimaa 2014. aas-
ta võrkpalli meistrivõist-
lustel osaleda soovijaid 
oodatakse endast teada 
andma. Korraldajad loo-
davad turniiriga algust 
teha novembris ja pari-
matele medalid kaela ri-
putada aprillis.

Peakorraldaja ja kohtuniku 
Sven Jakobsoni sõnul pole tur-
niiri juhendisse mullusega võr-
reldes kuigi palju muudatusi 
tehtud. Nii mees- kui naiskon-
nad peavad kaheringilise põhi-
turniiri, millele järgnevad vee-
rand- või poolfinaalid — kui 
kokku tuleb kuus võistkonda, 
pääsevad kaks põhiturniiri 
edukamat play-off’ide esimesest 
ringist ehk otse poolfinaali.

«Mängupäevadeks oleme 
märkinud nädalalõpud — see 
ongi ehk suurim sisseviidud 
muudatus,» nentis Sven Jakob-
son ning selgitas, et see tehti 
osavõtusoovi avaldanud võist-
kondade esindajate endi pal-
vel. «Inimesed liiguvad palju ja 
nädala sees on neil keeruline 
koosseisu kokku saada. Võist-

kondade vastastikusel kokku-
leppel pole muidugi ka teistel 
päevadel keelatud kohtumisi 
pidada.»

Märkimisväärset võistkon-
dade arvu kasvu pole tiitlivõist-
luste peakorraldaja sõnul ette 
näha. «Harrastajatel on üle 
Eesti ja maakonnaski rohkesti 
eri tasemel mänguvõimalusi.»

Eelmisel aastal tegi Viljan-
dimaa võrkpalli meistrivõist-
lustel kaasa kuus mees- ja viis 
naiskonda. Toona olid võidu-
kad meeskond Cheers ja Tar-
vastu valla naiskond.

Tänavust turniiri korraldab 
mittetulundusühing Sõprade 
Klubi Sõrg koos Viljandimaa 
spordiliiduga. Mees- ja nais-
kondi oodatakse end kirja pa-
nema novembri esimese päe-
vani e-postiaadressil svenja-
kobson@hot.ee või turniiri pea-
kohtuniku telefonil 5811 9030. 
Peakohutniku selgitust mööda 
on seni registreerimine olnud 
võrdlemisi tagasihoidlik ning 
seetõttu oodatakse mängusoo-
viga võistkondi veel selle töö-
nädala lõpuni.

«Veidi aega kulub mängu-
paikade ja -kalendri klapitami-
sele, ent esimesed kohtumised 
tahaks ikka novembri teisel 
poolel ära pidada,» lausus Ja-
kobson. Tumerohelistel 

laudadel jagati 
värvilisi medaleid
MADIS LUIK
madis.luik@ajaleht.ee

Viljandimaa tänavuse 
lauatennisemeistri tiit-
li pälvisid Sören Roth-
berg ja Julia Kirpu. Sa-
muti selgusid aasta pa-
rimad kolmes paaris-
mängu arvestuses.

Pühapäeval Viljandi spordi-
hoones asetleidnud mõõduvõ-
tul jõudsid 24 mehe seast fi-
naali Kert Villems ja Sören 
Rothberg ning selle kallutas 
3:1 enda kasuks Suure-Jaani 
spordiklubi Lehola 2005 liige 
Rothberg.

Maakonna meistrivõistlus-
te üksikmängu pronksmedali 
sai veteranide hulka kuuluv 
Priit Vihuri, kes mängis me-
dalikohtumises üle Indrek 
Variku. 

Võistluste peakohtuniku, 
Viljandi lauatenniseklubi 
Sakala juhi Peeter Allikoja 
sõnul valmistas neljandaks 
tulnud Varik turniiril meeldi-
va üllatuse. «Väga hea mäng 
mehelt, kellel puudub laua-
tennise liidu liikme reiting,» 
lausus ta.

Tiitlivõistlustest osavõtt 
jäi tänavu paraku kesiseks. 

«Sel turniiril võiks kaasa teha 
neli korda rohkem mängijad. 
Millegipärast pole see aga 
kuigi populaarne,» tõdes 
Allik oja.

Eriti vähe huvi ilmutati tä-
navu naiste mõõduvõtu vastu. 
Seal selgitasid viis osalejat 
parimat turniirisüsteemis. 
Täisedu, nelja võiduga teenis 
maakonna meistri kulla Saka-
la klubi liige Julia Kirpu. Tal-
le järgnesid Viktoria Kirpu, 
Getter Eltermaa, Kerli Kislõi 
ja Valve Sengbusch.

Viljandimaa meistrivõist-

luste meespaarismängus olid 
võidukad Rainer Valo ja Kert 
Villems, naispaarismängus 
Julia ja Viktoria Kirpu ning 
segapaarismängus Kert Vil-
lems ja Julia Kirpu.

Juba eeloleval laupäeval 
on Viljandi spordihoones 
järgmine lauatenniseturniir: 
kell 10 algab Sakala klubi ka-
rikasarja kolmas osavõistlus, 
mis seekord peetakse aktsia-
seltsi Silindia auhindale. 
Päev hiljem mängitakse Suu-
re-Jaanis sealse karikasarja 
teine etapp.

LAUATENNIS

Sakala klubi liige Julia Kirpu teenis tänavustel Viljandimaa lauatennise meistrivõistlustel peale indivi-
duaalse kuldmedali ka kaks paarismängu esikohta. ELMO RIIG

Saara Orav jõudis Soomes 
paarismängu finaali
Viljandi tenniseklubi Fellin 
liige Saara Orav pidi Soomes 
Lohjas asetleidval turniiril Eu-
rope U-12 Kisakallio Open tü-
tarlaste paarismängu tasavägi-
ses finaalis koos soomlanna 
Bea Kivikoskiga kaotust tun-
nistama.

Saara Orava ja Bea Kivikos-
ki vastased reedel peetud koh-
tumises olid venelannad Kse-
nia Domnina ja Taisya Pachka-
leva ning nad võitsid avaseti 7:5 
ja teise seti 6:2.

Viljandi treeneri Ott Aho-
neni sõnul olid Venemaa tüd-
rukud märkimisväärselt enese-
kindlamad, eriti teises setis. 
«Esimeses hakkasid Saara ja 
tema paariline kenasti vastu ja 

näitasid päris korralikku ten-
nist,» lausus ta.

Tüdrukute üksikmängu tur-
niiril jõudis Saara Orav teise 
ringi, olles 3:6, 6:2 ja 6:2 jagu 
saanud Ksenia Shikanovast Ve-
nemaalt. Järgmises mängus pi-
di viljandlanna 3:6, 7:5 ja 6:4 al-
la vanduma teisele Venemaa 
esindajale Taisya Pachkaleva-
le.

«Saara tegi tubli turniiri ja 
näitas päris head mängu,» an-
dis Ott Ahonen oma õpilasele 
tunnustava hinnangu.

Eesti tüdrukuid oli üksik-
mängu põhitabelis seitse ning 
teise ringi jõudis neist peale 
viljandlanna veel Helena Nar-
mont. (Sakala)

Mulluses Viljandimaa meeste võrkpalli meistrivõistluste finaalis alistas 
Cheers Suure-Jaani esinduse. MARKO SAARM

SK LEHOLA 2005

Viljandimaa meesüksikmängu meistriks tuli Sören Rothberg.



Virtsapütt. Tel 518 5879.

TÖÖ

Securitas Eesti AS-i Viljandi osa-
kond pakub tööd turvatöötajale 
Viljandi kaubandusettevõttes. 
Vestlusele registreerimine tel 
433 7795, 503 4787.

Tootmismahu suurenemise tõttu 
vajab AS Textuur puidupingiope-
raatoreid ja tootmistöölisi. Töö 
sobib nii meestele kui naistele. 
CV palume saata e-posti aadres-
sil textuur@textuur.ee, faksiga 
433 1750 või tulla kohale aad-
ressil Tööstuse t 2, Karksi-Nuia. 
Info tel 435 1371.

Võtame tööle C-, E-kat autojuhi. 
Puistematerjalide vedu Eestis. 
Tel 5665 3398.

LOOMAD

Anname 2–3-kuuse leitud kassi-
poja toredasse kodusse. Kiisu on 
liivakarva, pealiskarv must. Tel 
5193 1980.

OST

Ostan leppa 40 l võrkkotis. Tel 
506 9894.

MÜÜK

Kuivad ja märjad küttepuud. Tel 
502 9596.

Lõhutud küttepuud. Vedu. Tel 
433 3130, 523 8503.

Masteri rehvid Carstopist.

Müüa 8 ruumi kuivi 60 cm halu-
puid, 30 /rm. Kiire! Tel 
5345 5150.

Pakitud kütteklotsid ja kamina-
puud. Vedu tasuta. Tel 433 3130, 
523 8503.

Pakitud turba- ja puitbrikett, 
alusel. Vedu. Tel 433 3130, 
523 8503.

Soodsalt puitbrikett ja kuivad 
kütteklotsid (lahtised ja paki-
tud). Vedu. Tel 506 8501, 
520 2190.

Toored 60 cm küttepuud (lepp 
27 /rm, kask 33 /rm). Tel 
553 6074.

TEATED

OÜ Viiratsi Veevärk teatab, et 
alates 01.12.2013. a kehtivad 
Viljandi vallas OÜ Viiratsi Vee-
värk teeninduspiirkondades 
Mäeltküla, Ruudiküla ja Vasara 
külades Viiratsi vallavalitsuse 
22.10.2013. a korraldusega nr 
322 kooskõlastatult alljärgnevad 
vee- ja kanalisatsiooniteenuste 
hinnad (käibemaksuta): tasu vee 
eest 2,10 /m³; tasu reovee ära-
juhtimise eest 1,20 /m³.

Viljandi Linnavalitsus teatab 
krundi Carl Robert Jakobsoni tä-
nav 63 krundi detailplaneeringu 
avalikust väljapanekust 14.–28. 

novembrini Viljandi Linnavalitsu-
ses Johan Laidoneri plats 5 teise 
korruse teadetetahvlil ja Viljandi 
Linnaraamatukogus Tallinna tä-
nav 11/1 perioodika lugemissaa-
lis. Detailplaneering avaldatakse 
ka Viljandi linna koduleheküljel. 
Detailplaneeringu avalik arutelu 
on 28. novembril kell 16 Johan 
Laidoneri plats 5 koosolekute 
ruumis. Detailplaneeringu koosta-
mise eesmärgid on: 1) 1593 m² 
pindalaga elamumaa krundi ja-
gamine kaheks krundiks; 2) Alli-
ka põiguga külgnevale planeeri-
tavale ca 757 m² pindalaga 
krundile ehitusõiguse ja linna-
ehituslike nõuete määramine pe-
reelamu püstitamiseks.

Viljandi Linnavalitsus teatab 
kruntide Planeedi tänav 1 ja Pii-
ri tänav 1 detailplaneeringu ava-
likust väljapanekust 7.–21. no-
vembrini Viljandi Linnavalitsuses 
Johan Laidoneri plats 5 teise 
korruse teadetetahvlil ja Viljandi 
Linnaraamatukogus Tallinna tä-
nav 11/1 perioodika lugemissaa-
lis. Detailplaneering avaldatakse 
ka Viljandi linna koduleheküljel. 
Detailplaneeringu avalik arutelu 
on 21. novembril kell 16 Johan 
Laidoneri plats 5 koosolekute 
ruumis. Detailplaneeringu koos-
tamise eesmärgid on: 1) määra-
ta ala krundijaotus ja ehitusõi-
gus ärimaa ning tootmismaa 
kruntidele; 2) planeerida Piiri 
põigu ja Piiri tänavaga külgneva-
le nurgakrundile krematoorium. 
Planeeritava maa-ala pindala on 
64 650 m².
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KINNISVARA

Müüa 3-toal korter Paistus. Tel 
5383 9249.

Otsin oma kliendile ahik maja 
Viljandis või linna lähedal veeko-
gu ääres. Raha ostuks olemas. 
Tel 515 5643, Ülle Mainsoo.

Pere üürib 3- või 4-toal möbl 
korteri. Tel 553 7623.

TEENUSED

Ehitus ja remont. Tel 521 7760.

Kaardid ennustavad, 24 h. Tel 
900 1727, h 1,09 /min, kirja-
lik ennustus www.ennustus.ee.

OÜ Enberg T. E.
Paistu t 3-a, Viljandi

E–R kl 8–18, L kl 9–14
Tel 434 9090

OÜ Enberg T. E.
Paistu t 3-a, Viljandi

E–R kl 8–18, L kl 9–14
Tel 434 9090

PARIMA HINNA
JA KVALITEEDIGA

HÜDRO-
VOOLIKUD
HÜDRO-

VOOLIKUD

Võida ajas ja rahas!

Katusetööd. Tel 5626 4115.

Koristan tormi murtud puid. Tel 
514 5872.

Ohtlike puude langetamine. Tel 
504 7811.

Sise- ja välistööd. Ehitus ja lam-
mutus. Tel 5674 4734.

Teras- ja tuletõkkeuste valmista-
mine. Rauduks OÜ tel 510 9183, 
www.rauduks.eu, e-posti aadress 
rauduks@rauduks.eu.

Tervendamine vähist. Tel 
5384 5819.

Täispuidust pildiraamid. Tel 
5344 1305.

Valts-, profiilplekk- ja eterniitka-
tuste ning vihmaveesüsteemide   
paigaldamine. Liiteplekkide ja 
katuseluukide valmistamine.  
Üldehitustööd. Tel 5691 8534, 
5698 3192.

Veoteenus kalluriga (küttepuud 
jne). Tel 509 6140.

Mälestame

ALMA ARUMÄED

ja avaldame kaastunnet omastele.

Lahmuse koolipere

Südamlik kaastunne Aimele
kalli ema

ALMA ARUMÄE

kaotuse puhul.

Evi ja Leo

Mälestame armast vennanaist ja 
tädi

ALMA ARUMÄED

Avaldame kaastunnet omastele.

Kalle ja lapsed peredega 

Südamlik kaastunne Aimele
perega ema

ALMA ARUMÄE

kaotuse puhul.

Külli, Malle, Silvi ja Evi

Kuigi läksid igaveseks,
mälestus on jääv.
Muld ei seda matta suuda,
meelde meile jääd.

Sügav kaastunne omastele kalli

ALMA ARUMÄE

kaotuse puhul.

Laine, Vaike ja Eve

Ikka mõtetes tuleme su juurde...

Teatame kurbusega, et lahkus 
meie kallis ema, vanaema ja vana-
vanaema

ALMA ARUMÄE

6. X 1928 – 27. X 2013

Ärasaatmine reedel, 1. novembril 
kell 13 Suure-Jaani kabelis.

Pisarais on lillepeenar koduakna all.  
Leinas kodumaja seinad, taevas sinihall...

Mälestame esimesel surma-aastapäeval kallist

RICHARD KALEVIT

11. VIII 1922 – 30. X 2012

Lesk ja omaksed

Avaldame südamlikku kaastun-
net lähedastele kalli

AVO KALLIKORMI

kaotuse puhul.

Perekond Uussaar

Südamlik kaastunne Emil Ottole 
kalli isa

AVO KALLIKORMI
kaotuse puhul.

Treenerid ja treeningukaaslased 
Viljandi aerutamisklubist

Mälestame

AVO KALLIKORMI

Meie südamlik kaastunne lähe-
dastele.

Kati, Veronika ja Vova

Kuulutuste vastuvõtt tööpäeviti kl 9–17, lõuna kl 13–13.30. Tel 433 0062, faks 433 0066, e-post andra.tetsmann@ajaleht.ee. Kuulutuse tellimine internetis http://kuulutus.ajaleht.ee

   

   

  

                  

 

UUS MAA VILJANDI BÜROO
LOSSI 22, III KORRUS, VILJANDI
+372 435 1361
VILJANDI@UUSMAA.EE

 
 

LI OTSING
Nooremmaakler

526 3317

Ahiküttega hubane korter 
Savikotis.
Hind: 12 800 €
2 tuba, üldp 42,5 m², korrus 2/2, 
heas korras möbleeritud korter Viljandi 
lähedal, suur õueala.
Reet Raudsepp: 509 0408

Erilahendusega avar korter 
Viiratsis Sõpruse tänaval.
Hind: 23 000 €
3 tuba, üldp 68,8 m², korrus 2/2, rõdu, 
garderoob, sahver, kelder, 
omaette trepimade.
Malle Allese: 520 5544

Renoveeritud ja oma saunaga 
korter Paistus.
Hind: 17 500 €
3 tuba, üldp 77,2 m², korrus 1/2, rõdu, saun 
keldrikorrusel, katlamaja kahasse naabriga.
Malle Allese: 520 5544

Kõigi mugavustega korter 
Mõisaküla kesklinnas.
Hind: 2500 €
3 tuba, üldp 50,1 m², korrus 2/3, keskküte, 
kelder, mõistlikud kommunaalkulud, 
mööbli võimalus. Paku oma hind!
Malle Allese: 520 5544

Talukompleks Halliste vallas 
Mõõnaste külas.
Hind: 25 000 €
Rehimaja meenutav palkmaja, laut-ait, kuur,
majandushoone. Krunt 3,2 ha, elamu 105 m², 
salvkaev, elekter 3 x 20A, lähedal Õisu järv.
Li Otsing: 526 3317

Ehitusjärgus ridaelamuboks 
Paalalinnas.
Hind: 17 900 €
Krunt 622 m², üldp 304,1 m², 
eluruumid 125,6 m², täiskelder, garaaž.
Ruth Karma: 5567 7491
Li Otsing: 526 3317

Müüa 3-toaline päikeseküllane ja 
soe korter Viiratsi keskuses.
Hind: 18 500 €
Üldp 56,2 m², 3 tuba, II korrus, pakettaknad, 
läbi maja planeering, puu- ja gaasipliit.
Ruth Karma: 5567 7491

Elamukrunt Oja teel 
Peetrimõisa külas.
Hind: 8400 €
Kinnistu 1507 m², kehtiv detailplaneering, 
looduslikult kena koht.
Li Otsing: 526 3317

Eramu Viljandis Vene tänaval.
Hind: 60 000 €
Krunt 901 m², üldp 80 m², 3 tuba, WC, 
dušš, köök, kelder, pööning, kõrvalhoone, 
tsentraalne vesi ja kanalisatsioon, 
viljakandev aed.
Li Otsing: 526 3317

Kuulutusi

ja leinateateid 

saab tellida

 

24h 

internetis 

www.sakala.ajaleht.ee
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Otsib oma meeskonda 
kogemustega 

HARVESTERI OPERAATORIT. 
Töö metsamasinal Ponsse Ergo.

INFO  
anne@dammix.ee tel 5623 1076
enno@dammix.ee  tel 5629 4003

Metsamaa, kasvava metsa 
 ja metsamaterjali ost
Metsaomanike nõustamine
Raietööd ja transport

HEA METSAOMANIK!

OSTAME
KUUSEPALK

PÄRNU SADAMAS

KUNDA SADAMAS

Diameeter alates 12

Lauri Uibopuu,

tel 503 2050

lauri@artiston.ee

uku Tallinna t 41, Viljandi
Tel 436 6060

uku.hambaravi@mail.ee
www.ukuhambaravi.com

DR. ARUMÄE
VÕTAB VASTU OMA ENDISI JA UUSI

PATSIENTE UKU HAMBARAVIS.


